
STAAKT HET VUREN GAAT NOG ÉÉN KEER KNALLEN

Actuele ontwikkelingen:
 Op 13 december 2009 op Ned. 2 van 21.50-22.30 uur wordt door ZEMBLA een 

kritische documentaire over vuurwerk uitgezonden: ‘Hoe (on)veilig is vuurwerk?’.
 De documentaire: ‘De ruststoker’ (ca. 30 minuten) is vanaf 13 december 2009 te 

zien op www.staakthetvuren.nl en www.johanmeijering.com.
 Van 7 – 18 december 2009 wordt een Milieutop in Kopenhagen georganiseerd, 

waar Nederland de kans krijgt om vuurwerk op de agenda te zetten.
 De Stichting Staakt het Vuren is op verzoek van de Gemeente Groningen bezig met 

een landelijk Milieucongres (Bijv. de effecten van vuurwerk op het milieu) in 2010.

Ieder jaar opnieuw wordt er voor miljoenen euro’s aan vuurwerk verknald, met alle 
gevolgen voor het milieu en de gezondheid van dien. Vandalisme, brandschade, 
vuurwerkslachtoffers, het lijkt er allemaal gewoon bij te horen. Johan Meijering, 
Paul Steverink en Johan van Wijk denken daar heel anders over, daarom hebben ze 
de stichting ‘Staakt het Vuren’ opgericht. Het is geen actiegroep die het vuurwerk 
zonder onderbouwing af wil schaffen. De schrijver(s) komen met de kale feiten en 
cijfers en doen op basis daarvan concrete aanbevelingen richting diverse overheden 
en betrokken instanties (politie, brandweer en zorginstellingen). Zo verschenen vorig 
jaar, vlak voor de jaarwisseling, drie boeken die vuurwerk uit verschillende invalshoeken 
belichten:

 “Vuurwerk – Dagboek van een ruststoker” is een dagboek waarin Johan Meijering 
verslag doet van zijn onderzoek en strijd voor een vuurwerkvrije jaarwisseling.

 “Explosief Vuurwerk – Feiten liegen niet” is een feitenboek van Johan Meijering. 
Een gedetailleerd naslagwerk over de echte feiten en cijfers met betrekking tot 
legaal en illegaal vuurwerk.

 “Verwoestend Vuurwerk” is een spannende en tegelijkertijd hilarische roman van 
Johan van Wijk waarin verschillende mensen figureren die bij productie, opslag, 
handel en strijd tegen vuurwerk betrokken zijn.

Daarnaast hielden zij een goedbezochte persconferentie in Nieuwspoort en organiseerden zij 
een symposium waar voor- en tegenstanders (uit de politiek, milieubewegingen en zelfs uit de 
vuurwerkbranche zelf) de mogelijkheid hadden om hun zegje te doen. 

LEES MEER IN ONS UITGEBREIDE PERSPAKKET! 

De initiatieven van de Stichting worden gesteund door de volgende partijen: NOG, Vision 
20/20, Dark & Light, Consument & Veiligheid, ANVVB, OVN en OZR.

ZEVENKLAPPER

Vuurwerk:
- kost de belastingbetaler in 1 nacht circa 1 miljard euro (€ 250,- per persoon, exclusief eigen 

vuurwerkaankoop);
- leidt jaarlijks tot enkele doden en honderden gewonden (140 doden en 60.000 gewonden / 

gehandicapten sinds WO II);
- belast het milieu en de atmosfeer met grote hoeveelheden fijn stof en andere giftige stoffen;
- stelt politie en brandweer voor grote organisatorische problemen qua personeel en aanpak;
- is ook in de legale variant levensgevaarlijk (75% van de ongelukken gebeurt met legaal vuurwerk);
- is in strijd met de Nederlandse Grondwet en Europese grondrechten; 
- staat wereldwijd  ter discussie (zie ondermeer www.stop-fireworks.org en www.preventblindness.org )
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Groningen, 2 december 2009 
 
 
 
 
 
 
P E R S B E R I C H T 
 
Vuurwerk  kost elke Nederlandse belastingbetaler tijdens 
de jaarwisseling MINSTENS  € 250 (exclusief eigen 
vuurwerkaankoop) 
 
Op zondagavond 13 december 2009 op Ned. 2 van 21.50-
22.30 uur wordt door ZEMBLA een kritische documentaire 
over vuurwerk uitgezonden met als thema:  
‘Hoe (on)veilig is vuurwerk?’ 
 
Voorgeschiedenis: 
Op 8 december 2008 zijn in Nieuwspoort - Den Haag drie 
boeken over de schadelijke gevolgen van  vuurwerk 
gepubliceerd: 
*  Dagboek van een ruststoker 
*  Feiten liegen niet 
*  Verwoestend vuurwerk  
 
Daarnaast  is er een  Politiek Pamflet uitgegeven en heeft op 
10 december 2008 in de Oosterpoort-Groningen het 



 

symposium ‘Staakt het Vuren! Waarom één miljard 
verknallen?’ plaatsgevonden.  
(zie: www.staakthetvuren.nl) 
 
Daarmee heeft het bestuur van de stichting de eerste stappen 
gezet om landelijk een debat rond dit thema op gang te 
brengen. 
 
De drie genoemde boeken en het Politiek Pamflet zijn in 
Nieuwspoort overhandigd aan de voorzitter van het 
Nederlands Oogheelkundig Gezelschap (NOG), drs.Tjeerd de 
Faber, oogarts in Rotterdam.  
 
Op 26 maart 2009 nam de Algemene Leden Vergadering van 
het NOG de volgende motie aan: 
 
‘Het NOG is op louter medische gronden van mening 
( dus exclusief welke kosten dan ook ! ), dat doorgaan op de 
huidige voet van consumentenvuurwerk, de Nederlandse 
bevolking aan een te groot risico op oogletsels blootgesteld 
is. Derhalve pleit het NOG voor een verbod op het afsteken 
van vuurwerk door privépersonen en stelt als alternatief het 
centraal afsteken van professioneel vuurwerk door 
pyrotechnici voor.’ 
 
Het bestuur van de Stichting Staakt Het Vuren: 
 
* beoogt met haar activiteiten een bijdrage te leveren aan 
het vervangen van het afsteken van consumentenvuurwerk 
door milieuvriendelijk, veilig, professioneel vuurwerk, 
afgestoken door professionals, alsmede het organiseren van 
lasershows; 
 
* heeft beroepsgroepen gevraagd om de Nederlandse 
oogartsen (NOG)  te ondersteunen:  

• de Nederlandse Vereniging van Spoedeisende Hulp 
Verpleegkundigen en Verzorgenden (NVSEHV); 



 

• de Nederlandse Vereniging van Spoedeisende Hulp 
Artsen ( NVSEHA); 

 
De kosten van behandeling van vuurwerkslachtoffers 
bedragen volgens de Stichting Consument en Veiligheid 
€ 780 per persoon. 
 
* roept met klem zowel het kabinet als alle politieke  
partijen op om alsnog een debat te voeren over alle 
schadelijke gevolgen van vuurwerk en onderzoek daarnaar  
te doen en de Onderzoeksraad voor Veiligheid hierin te 
betrekken. 
Gebleken is dat meer dan de helft van de Nederlanders een 
verbod wil op het afsteken van consumentenvuurwerk; 
 
* roept de Nederlandse Europarlementariërs op het thema 
vuurwerk op de agenda te plaatsen en een debat te voeren in 
het Europees Parlement over alle schadelijke gevolgen van 
vuurwerk en met onderbouwde voorstellen te komen om 
binnen de Europese grenzen het consumentenvuurwerk te 
verbieden; 
 
* doet een dringend beroep op de Nederlandse regering 
om het initiatief te nemen in december 2009 in Kopenhagen  
- tijdens de onderhandelingen voor een wereldwijd nieuw 
klimaatakkoord  - ook het afsteken van vuurwerk op de 
agenda te plaatsen onder het motto: “Alle beetjes helpen, 
maak een start met problemen die eenvoudig zijn op te 
lossen.”; 
 
In de Deense hoofdstad maken wereldleiders nieuwe 
afspraken over de strijd tegen de opwarming van de aarde. 
Het nieuwe pact moet het Kyoto-akkoord van 1997, dat in 
2012 vervalt, vervangen. 
 
Het luxeartikel vuurwerk draagt bij tot ernstige vervuiling 
van onze aarde. 



 

Aangezien we met elkaar verantwoordelijk zijn voor onze 
aarde is een debat over de schadelijke gevolgen van 
vuurwerk voor ons milieu noodzakelijk op zowel nationaal, 
Europees  als wereldniveau ! 
 
* roept de vuurwerkindustrie op om - in samenspraak met 
de Nederlandse overheid  -  milieuvriendelijk vuurwerk te 
ontwikkelen, uitsluitend te gebruiken door professionals; 
 
* roept de Nederlandse Europarlementariërs op het thema 
vuurwerk op de agenda te plaatsen en een debat te voeren in 
het Europees Parlement over alle schadelijke gevolgen van 
vuurwerk en met onderbouwde voorstellen te komen om 
binnen de Europese grenzen het consumentenvuurwerk te 
verbieden; 
 
*  is voornemens een gerechtelijke procedure tegen  
de Staat der Nederlanden te voeren, omdat de Grondwet en 
ook de Europese regelgeving op dit punt, de veiligheid en het  
welzijn van de bevolking niet wordt gerespecteerd en  
gewaarborgd; 
     
* heeft het gemeentebestuur van Groningen gevraagd in 
2010 een MILIEUCONGRES  te organiseren, met een accent 
op jongeren.  
Het gemeentebestuur heeft in een brief van 14 mei 2009 (zie 
bijlage 1) het bestuur van de Stichting gevraagd om daarvoor 
initiatieven aan te leveren.  
Op 26 november 2009 heeft het stichtingsbestuur acht 
voorstellen ingediend. Eén van deze voorstellen betreft  
“Schade aan het milieu door het afsteken van vuurwerk”; 
 
*  juicht initiatieven toe die leiden tot de oprichting van 
een vereniging van slachtoffers van vuurwerk waar mensen 
met traumatische ervaringen en fysieke handicaps voor 
ondersteuning terecht kunnen; 
 



 

 
* roept  beeldende kunstenaars in Nederland op  
om plaatselijk kunstzinnige projecten op te zetten om uiting 
te geven aan de gevaren van consumentenvuurwerk; 
 
* juicht initiatieven toe om te komen tot een Nationaal 
Monument ter nagedachtenis van alle gevallen 
vuurwerkslachtoffers sinds de Tweede Wereldoorlog   
( aantal dodelijke slachtoffers 140 !; aantal gehandicapten en 
gewonden 60.000 en het aantal getraumatiseerde personen 
blijkt ontelbaar !); 
 
* steunt de heropening van het onderzoek over de 
vuurwerkramp in Enschede en de heer Kas Kaspers uit 
Emmen, die vanaf 2000, uit solidariteit, stem heeft gegeven 
aan die slachtoffers van deze vuurwerkramp, die alleen zijn 
komen te staan en in de vergetelheid zijn geraakt; 
 
* Roept ouders/opvoeders met klem op minderjarigen 
tijdens de jaar wisseling binnenshuis te houden, omdat de 
veiligheid op straat op geen enkele wijze is gewaarborgd! 
 
Het bestuur 
 
Paul Steverink, voorzitter   telefoon 050-5712005 
Johan L. Meijering, secretaris  telefoon 06-53728157 
Johan van Wijk, penningmeester   telefoon 06-52538751 
 
 
BIJLAGEN 
 
1 Brief  College B en W van Groningen, d.d. 14-05-2009 
 
2 ‘Vuurwerkongevallen 2008/2009’ van de Stichting 

Consument en Veiligheid, pagina 17 en 19 
 
3 Brief  prof. mr. Pieter van Vollenhove, d.d. 24-11-2009
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Aan: 
de directie van de Milieudienst van de gemeente Groningen 
T.a.v. drs. M.S.Gelling, Directeur Milieubeheer 
Postbus 742 
9700 AS  Groningen 
 
Onderwerp:  
Voorstellen om te komen tot keuze van onderwerpen milieucongres 
met het accent op jongeren in Groningen in 2010 
 
 
Groningen, 25 november 2009 
 
 
 
Geachte mevrouw Gelling 
 
 
Op 27 maart 2009 vond een prettig informatief gesprek plaats tussen 
de wethouder van Milieu, mevrouw Jannie Visscher, en de heren 
Meijering,  Bergmann en ondergetekende als vertegenwoordigers van 
de Stichting Staakt het Vuren. Ook de heer Gosse de Boer van de 
Milieudienst was hierbij aanwezig. (zie bijlage 1) 
 
Tijdens deze ontmoeting werd de aandacht die de  wethouder en de 
heer de Boer hadden voor het werk van de leden van de Stichting 
door hen  bijzonder gewaardeerd. Deze welwillendheid inspireerde de 
leden van de Stichting om de Gemeenteraad van Groningen te 
verzoeken een congres over milieu te  organiseren. Dit resulteerde in 
het verzoek van drs. Gelling aan de leden van de Stichting om met 
een initiatief te komen. Dit vinden wij een eervolle opdracht. 
 
Naar aanleiding van het verslag van de ‘Dag van de Aarde’ dat 
ondergetekende naar de Milieudienst stuurde, meldt drs. Gelling dat 



er  in de komende jaren wel eens een groeiende behoefte  kan zijn aan 
een verdere verdieping rond het thema “mondiaal en lokaal 
mileu/onze verantwoordekijkheid/toekomst”. Deze woorden zijn ons 
uit het hart gegrepen. Vervolgens zijn wij aan de slag gegaan. 
 
Wij stellen voor dat de gemeente Groningen een milieucongres 
organiseert met het accent op jongeren, waarbij jongeren gaan 
optreden als sprekers en uitvinders. In een stad met 40.000 studenten 
is het organiseren van een milieucongres actueel en noodzakelijk..   
 
We dragen hierbij een serie onderwerpen aan voor de inhoud van het 
te organiseren milieucongres, waarin de Stichting Staakt het Vuren 
een bescheiden rol zou kunnen vervullen. 
 
We beschouwen de genoemde mogelijkheden als een aanzet tot een 
discussie. 
 
Met het inzichtelijk maken van een aantal omvangrijke problemen op 
wereldniveau willen we terugkeren naar het locale niveau. 
Bijvoorbeeld wat betekenen de gasboringen voor het gebied rondom 
de stad Groningen. Welke gevaren kleven hieraan? Kunnen we een 
ramp als op Java verwachten? Hetzelfde voor de plastic soep. Van de 
wereldzeeën terugkeren naar ons geliefde Wad/Noordzee   .     
 
Het bestuur van de Stichting Staakt Het Vuren 
 
i.o.  Paul Steverink, voorzitter 
 
 
Afschrift verzonden op 5 december 2009 aan: 
 
1   College van B en W van de gemeente Groningen 
2   Gemeenteraad van Groningen 
 
BIJLAGEN: 
1 Brief drs. M.S. Gelling, directeur Milieubeheer d.d. 14-05-2009 
2 Voorstellen Milieucongres Jongeren in Groningen in 2010 
3 Plastic Soep 
4 De modderstroom op JAVA 
5 Brief Kas Jaspers aan prof. Mr. Pieter van Vollenhove, d.d. 23-10-2009 
6 Twee pagina’s rapport Stichting Consument en Veiligheid 
7  Brief van prof.mr. Pieter van Vollenhove, d.d. 24-11-2009 
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MILIEUCONGRES-GRONINGEN - met het accent op  JONGEREN - IN 2010 
 
Voorstellen om te komen tot een keuze van onderwerpen voor een milieucongres:  
‘Van mondiaal naar lokaal’  
                                  
VISIE:  
 
Er is een disbalans tussen de aarde met haar bewoners en de flora, de dampkring, 
water, lucht en economie.  
 
WAT ER MIS IS GEGAAN?   
 
Voorbeelden: 
 
TE LAND 
Door een mislukte boring naar olie en aardgas op Java zijn ná drie en een half jaar 
meer dan 800 hectare land bedolven onder een metersdikke laag stinkende 
modder. Vanaf 29 mei 2006 spuwt de aarde in het district Sidoarjo, tussen Malang 
en Soerabaja, elke dag meer dan 50.000 kubieke meter modder naar het 
aardoppervlak. Omgerekend zijn dat 2 grote badkuipen vol modder per seconde. 
 
Ruim 60.000 mensen hebben hun huis en land verloren, hun gezondheid is 
aangetast, dorpen, wegen, fabrieken en spoorlijnen staan onder de blubber. De 
grond van het getroffen gebied begint al in te klinken, geologen vrezen een 
modderstroom van 100 jaar. Hier voltrekt zich een ecologische ramp. 
 
Ingesloten documenten:  

• De modderstroom op Oost-Java. Voor gebruikte bronnen, zie pagina 5 
• Krantenfoto: Modder op Oost-Java. Trouw van 30 mei 2009  
• Aardwarmte in overvloed. Telegraaf van 8 augustus 2009. Is boren veilig?  

 
TER ZEE 
In het noordelijk deel van de Stille Oceaan, tussen Californië en Japan, drijft een 
hoeveelheid plastic die een oppervlakte heeft van tweemaal de Verenigde Staten 
of  34 keer Nederland. Ook de Atlantische Oceaan zit vol plastic. De zon breekt 
de plastic voorwerpen af tot op moleculair niveau. Deze moleculen bevinden zich 
nét onder het wateroppervlak en zijn doorschijnend waardoor ze niet door 
satellietfoto’s worden opgemerkt. Elk deeltje functioneert als een chemische 
spons die chemicaliën zoals DDT opneemt. Om deze giftige deeltjes heen vormt 
zich zoöplankton die sterk lijkt op natuurlijke plankton en door vissen wordt  
ingeslikt en op ons bord terecht komt! Zeevogels zoals de Noordse Stormvogel  
 



                                                      2     
 
vreten de aan de oppervlakte dobberende plastic voorwerpen op en sterven door 
verstikking of doordat die onverteerbare klomp de honger doet verdwijnen.  
 
Ingesloten: 
Plastic Soep. Gebaseerd op het boek ‘Plastic soep’ door Jesse Goossens 2009 met  
voorwoord van H.K.H. Prinses Irene                                                                                                       
Cramer vraagt aandacht voor ‘plastic soep’ Trouw 22 oktober 2009  
Atlantische Oceaan vol plastic. Trouw 6 augustus 2009 
Afvalput op zee. Trouw-Verdieping 6 augustus 2009 
Uit ‘Intensief magazin’. De mens: een Eco-nachtmerrie.Welbeschouwd / Marrit  
van den Akker.  GSp: Gronings Studenten platform November 2009. 
 
IN DE LUCHT 
In zijn boek en film ‘An Inconvenient Truth’ legt Al Gore de oorzaak van de 
opwarming van de aarde uit. In de pre-industriële wereld werd door de 
broeikasgassen, zoals CO2 , in de luchtlaag rond de aarde (de atmosfeer) precies de 
juiste hoeveelheid zonne-energie vastgehouden en teruggekaatst in het heelal.Het was 
een wonderbaarlijk evenwichtig systeem.Wanneer er te veel broeikasgassen in de            
atmosfeer komen, zoals CO2, laten de broeikasgassen de zonnestralen wèl door naar de 
aarde die er door verwarmd wordt en laten de broeikasgassen de zonnestralen weer de 
ruimte inkaatsen in de vorm van infrarode stralen, maar de broeikasgassen absorberen 
het ‘te veel’ aan infrarode stralen en CO2 die anders in het heelal zouden verdwijnen. 
Dit veroorzaakt de mondiale opwarming van de aarde. De verbranding van fossiele 
brandstoffen, de landbouw en veeteelt en  veranderingen in benutting van land spelen 
daarbij een grote rol. De stijging van de temperatuur wordt wereldwijd: 2 °C, maar 
voor Nederland 3 á 4 °C. 
 
Het nieuwste boek van Al Gore, gepubliceerd op 3-10-‘09, draagt als titel Our 
Choice.  A plan to save the climatic crisis. Om welke keuze gaat het? 
Gore schrijft: “Over een aantal jaren zal een nieuwe generatie terugkijken op deze 
periode en aan ons de vraag stellen: 
‘Wat dachten jullie? Zagen jullie de ijskappen van de Noordpool niet smelten?’ 
 
Of  ze zullen zich afvragen hoe we de moed hebben gevonden dit probleem op te 
lossen, terwijl veel mensen dachten dat dit onmogelijk was.’ 
Aan ons de keuze, en: geen woorden maar daden!  
 
De film The age of stupid (20 maart  2009) van Armstrong en Battsek gaat over een 
man die in 2055 terugkijkt  naar 2008 en de vraag stelt waarom we de klimaat- 
verandering niet gestopt hebben toen het nog kon. 
 
Ingesloten:  

• Illustratie: Daar draait het om bij de klimaatcrisis. Uit het boek ‘een 
ongemakkelijke waarheid, het gevaar van klimaatverandering’. Al Gore 

• Atmosfeer nooit eerder zo vervuild. NOS Nieuws 24-11-2009 
• Milieu en klimaat – school doet er weinig aan. Trouw 24 -11- 2009 
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DE WEG NAAR OPLOSSINGEN: DENK MONDIAAL, GA VOOR LOKAAL !                                     
 
1.TRANSITION TOWN GRONINGEN                                                        
We leven in de tijd van piekolie. Dat betekent dat we dichtbij het punt zitten dat we 
door onze voorraden makkelijk te winnen, goedkope olie heen zijn. Piekolie is het 
moment dat de vraag naar olie groter wordt dan het aanbod. Hoe kunnen we minder 
olie-afhankelijk worden? Het dorp dat daarvoor het eerst een plan maakte in 2005 ligt                                
in Ierland en is de voorloper van de ‘transition towns’ waar inwoners zelf hun voedsel 
verbouwen, zonnepanelen plaatsen en biogas genereren. Het succes sloeg over naar 
Groot-Brittannië en Nederland waar Groningen als één van de eerste plaatsen gestart 
is om transition town te worden. Een officiële aanvraag om erkend te worden door de 
Britse organisatie is ingediend. 
 
Ingesloten: 
Transition Town Groningen. Folder Gemeente Groningen 
Toverwoord: Transition Towns. Volzin 14 september 2009 
Goedkope olie is passé. Trouw 7 augustus 2009 
De appel valt ver van de boom: 18.933 km. Poster van Wervel, België 
 
2. JONG EN GROEN ZAKEN DOEN 
Aart van Veller (24) is ondernemer en zoekt samen met Tim Manschot 999 mensen 
die geboren zijn na 1969 - veertig-minners - die actief zijn in groene zaken. Het zijn 
ondernemers, programma makers of ze komen uit het bedrijfsleven. Zij streven naar                                  
de vergroening van Nederland. Als duurzame ondernemer heeft van Veller een 
bedrijfje opgezet. Hij helpt reclame bureaus duurzam ondernemen, vervangt  
verlichting, stelt printers in op dubbelzijdig printen en vervangt auto’s door hybrids 
Zo surft hij op de groene golf ! 
 
Ingesloten: 
Groen en Geld. Volkskrant 14-4-2009 
 
3. PSYCHOLOGIE VAN MILIEUVRIENDELIJK GEDRAG (R.U.G. JULI 2009) 
Hoe krijg je mensen zóver dat ze zich milieuvriendelijk gaan gedragen? Hoe stimuleer 
je groene keuzes zoals minder autorijden, korter douchen, gebruik van spaarlampen 
en het isoleren van huizen? Dat is de centrale vraag van de eerste  Summerschool on 
Theories in Environmental Psychology door de afdeling Psychologie 
 
Ingesloten: 
Rijksuniversiteit Groningen werken aan de grenzen van het weten.  
Summer school over groene keuzes 9 juli 2009 
Goed voorbeeld doet volgen. Klein gesprek. Maaike Bezemer.Trouw 14 juli 2009 
 
4.VWO SCHOLIEREN RECYCLEN: FRITUUROLIE WORDT DIESELOLIE 
*Dit project werd bedacht door VWO scholieren Murat Bahcivan en Yasin Ayden. In 
de toekomst laten ze auto’s op recycled frituurvet rijden. Ze willen het netwerk van 
scholen inzetten om 80% van de 20 miljoen liter vet, dat jaarlijks wordt weggegooid , 
te recyclen. Wubbo Okkels steunt hun plan. De twee scholieren wonnen voor hun 
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plan de hoofdprijs van €5000 tijdens de eerste Nationale Milieu Olympiade. De prijs 
werd uitgereikt door minister Plasterk.                                                        
**De stad Lokeren in België wil uitgroeien tot Internationale Biodiesel Valley waar 
straks 3000 liter biodiesel per uur geproduceerd wordt. Een testprojekt in Estland                                       
behaalde dezelfde resultaten als de Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek 
(VITO) dat uitgroeide tot een vaste waarde in het internationaal onderzoekslandschap                                  
op gebieden van het leefmilieu, energie, materialen en aardobservatie om die kennis 
praktich toepasbaar te maken voor bedrijven en overheden in Europa en Afrika. 
                                                                                                                
Ingesloten: 
Jongeren jutten elkaar op voor baanbrekende milieu-ideeën. Trouw 18 mei 2009 
VITO: Frituurolie wordt dieselolie. Het Nieuwsblad België. 08- 05- 2009 
 
5.AARDGASBORINGEN IN GRONINGEN 
Volgens de Partij van het Noorden hebben de gasboringen na 50 jaar niets opgeleverd 
voor Groningen.Wèl is het hoofdkantoor van de Gasunie in Groningen gevestigd 
terwijl het aardgas zelf naar de Randstad ging. Wat te denken van bodemdalingen en 
incidentele aarbevingen? Is de Partij van het Noorden  kortzichtig of heeft de partij 
een punt? 
 
6. CONFERENTIE FAIRDUURZAMEN? IN BEWEGING ! EEN VOORBEELD 
De organisatie OIKOS, in samenwerking met Platform Duurzame en Solidaire 
Economie en met steun van Kerk en Wereld nam het initiatief  voor deze bijeenkomst 
in juni 2009 in Utrecht. Er is een koerswijziging nodig die gedragen dient te worden 
door onder meer een brede alliantie van overheden, bedrijven, vakbonden en milieu. 
Dienen de initiatieven van onderop onder mensen, consumenten en bedrijven te 
komen? Die initiaieven dienen dan wel met elkaar verbonden te worden. Of dient de 
overheid veel actiever op te treden? Gaat het om consuminderen, of om vergroening? 
Dienen  memsen te veranderen of vooral de producten? Is er een gemeenschappelijke                                
grond onder de uiteenlopende visies om te komentot tot een brede én effectieve 
coalitie voor rechtvaardigheid en duurzaamheid? Gaan we voor Cradle to 
Cradle(C2C)?’ Dat is de ontwikkeling waarbij de huidige generatie in haar eigen 
noden voorziet en de toekomstige generaties van meer mogelijkheden voorzien 
worden.Denk alleen  al aan het enorme overschot aan zonenergie: 10.000 mx ons 
totale gebruik! (Huub Oosterhuis zingt:“Blijf niet staren op wat vroeger was, sta niet 
stil in het verleden.  Ik (de Schepper) zeg, ga iets nieuws beginnen, het is al begonnen, 
merk je het niet? ) 
 
Ingesloten: 
Folder FairDuurzamen? In beweging komen! Conferentie 23 juni in Utrecht 
Verslag conferentie  FairDuurzamen.  
Verslag geschreven door dhr Edy Kleijberg, namens de Stichting Staakt het Vuren. 
Marius de Geus: De winst van consuminderen. 
Karim Benammer: Eindigheid en Overvloed 
Erik Borgman: Tussen urgentie en vertrouwen 
   
7.EUREKA CONFERENTIE ARNHEM NIJMEGEN 
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Luchtkwaliteit, duurzame energie en klimaatverandering, het zijn kansen om in deze 
regio samen aan de slag te gaan! Dat gebeurde op 28 mei 2009 in Nijmegen.  
                                                      
De organisatoren stellen:                                                       
Wij willen u informeren:waar liggen kansen, wat gebeurt er nu, wat zijn we van plan? 
Wij willen met u discussiëren: wat kan beter, hoe vertalen we kansen naar uitvoering? 
Wij willen verbinden: wat zijn uw ideeën en wie wil met ons projecten oppakken? 
                                                                                                         
Ingesloten: 
Uitnodiging: Eureka Conferentie Nijmegen 11 mei 2009  
Programmaboekje verzonden naar de Milieudienst Groningen 
                                                    
8. STAAKT HET VUREN 
Na de gewelddadige jaarwisseling 2007-2008 heeft de Stichting Staakt het Vuren aan 
de weg getimmerd. Dat was en blijft nodig, want de directe en indirecte schade door 
vernielingen bedroeg ongeveer €1.000.000.000 met ernstige gevolgen voor de 
gezondheid van mensen, dieren en het milieu.De hoeveelheid fijn stof op 1 januari 
van elk jaar is steeds vele malen hoger dan de toegestane 50 microgram per kubieke 
meter. Ook overtreffen de meeste knallen de pijngrens van het gehoor, waarbij een 
knal van ongeveer 140 decibel blijvende gehoorschade veroorzaakt.  
 
Ingesloten: 

• Trouw: Oogartsen: Siervuurwerk veroorzaakte veel oogletsel. 3 februari 2009 
• Motie Algemene Leden Vergadering Nederlands Oogheelkundig Gezelschap 

(NOG) gehouden op 26 maart 2009 Waarom verbod? Vuurwerkongevallen 
2008-2009 

• Brief van dhr. Kas Kasper aan prof. Mr. Pieter van Vollenhoven 23 oktober 
2009 

• Reactie van mw. Mr. H.G. Eerkens, namens prof. Mr. Pieter van Vollenhoven 
4 november 2009 

• TC/Tubantia, regio Enschede: Spandoeken met doel om oorzaak 
vuurwerkramp op te sporen alweer verwijderd 17 november 2009 

• AD: Megavangst van 90.000 kilo illegaal vuurwerk 23 november 2009 
• Politiek Pamflet  Stichting Staakt het Vuren 8 december 2008 
• Brief van drs. S. Pijnse van der Aa, onderzoeker, mede namens prof. Mr. 

Pieter van Vollenhoven en namens de Onderzoeksraad voor Veiligheid 24 
november 2009 

                                                                                                            
Bronnen voor het artikel: De modderstroom op Oost Java 
 

1. Ooggetuigen Fraters van Utrecht in Nederland en Indonesië 2006-2009 
 

2. Modder op Oost-Java stroomt al drie jaar. Trouw 30-05-2009 
 

3. Voor modderstroom 320 miljoen euro. Volkskrant 15-01-2009 
 

4. Modderstroom in het district Sidoarjo, Porong, Oost-Java, Indonesië    Internet 12-4-‘08 
 

5. Wapendia-Wiki: modderstroom Sidoarjo. December 2007 
 



6. Moldderstrom Java veroorzaakt zware eplosie. Volkskrant 24-11-2006   Michel Maas 
 

7. Catastrophic mudslide could last 100 years, say scientists.  The Guardian 26-9-2006 John 
Aglionby in Jakarta 

 
8. Vechten tegen de moddervulkaan. Reformatorisch.  Dagblad 12-09-2006 Ellen van. Beek 

 
9. Modderstroom Sidoarjo Wikipedia internet, vanaf  29-5-2006 
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BIJLAGE  II 
 
 
Onder verwijzing naar de brief van het bestuur van de Stichting Staakt 
Het Vuren aan de directeur Milieubeheer van de gemeente Groningen, 
op 25 november 2009 
 
Plastic Soep 
 
In het noordelijk deel van de Stille Oceaan, tussen Californië en Japan, 
drijft een hoeveelheid plastic die een oppervlakte heeft die het midden 
houdt tussen Frankrijk, Spanje en Portugal en tweemaal de Verenigde 
Staten of 34 keer Nederland. Deze plastic soep werd in 1997 ontdekt 
door captain Charles Moore. Deze soep, bijeengehouden door 
oceaanstromingen, wordt aan de oostzijde gevoed door de Verenigde 
Staten en Canada, en aan de westzijde door Japan en China. Captain 
Moore heeft aanwijzingen dat er ook in het zuidelijk deel van de Stille 
Oceaan een afvalsoep begint te ontstaan in de oceaanstroming tussen 
Latijns-Amerika en Australië. 
 
Niet geplastificeerd afval wordt in de oceanen op natuurlijke wijze 
afgebroken zoals voedsel in mens en dier (biodegradatie). De plastic 
voorwerpen echter worden door de zon afgebroken tot kleine deeltjes op 
het moleculaire niveau (fotodegradatie). Deze deeltjes bevinden zich net 
onder het wateroppervlak en zijn doorschijnend waardoor ze niet door 
satellietfoto’s worden opgemerkt. Elk deeltje functioneert als een 
chemische spons die chemicaliën zoals DDT opneemt. Om deze giftige 
deeltjes heen vormt zich zoöplankton die sterk lijkt op natuurlijke 
plankton zodat ze worden opgegeten door bijvoorbeeld kwallen. Deze 
deeltjes verdwijnen niet meer, hetgeen bij biodegradatie wel het geval is. 
De concentratie van deze plastic deeltjes is groter dan van de natuurlijke 
zoöplankton. In de plastic soep vinden we complete plastic voorwerpen 
tot en met plastic moleculen. Negentig procent van de soep bestaat uit 
plastic. Daarvan komt tachtig procent van het vasteland en twintig 



procent van schepen op zee. Zeeschildpadden, zeehonden en kreeften 
raken verstrikt in de plastic brei. Zeevogels zoals de Noordse 
Stormvogel vreten aan de oppervlakte dobberende plastic voorwerpen 
op en sterven doordat die onverteerbare klomp de honger doet 
verdwijnen of ze sterven door verstikking.  
 
Met zijn team analiseerde captain Moore vijfhonderd Lantaarn visjes, zo 
genoemd vanwege hun fluorescentie waarmee ze elkaar op grote diepte 
kunnen herkennen. Bij honderdvijfenzeventig exemplaren van dit amper 
tien centimeter lange visje, dat op honderd meter diepte zwemt, bevatte 
de maaginhoud twintig stukjes plastic. Bij enkele visjes werden veertig 
stukjes plastic aangetroffen, en het trieste record bedroeg  tachtig stukjes 
flinterdun plastic, waaromheen zich plankton gehecht had. Eenmaal aan 
de oppervlakte vormen Lantaarnvisjes een dankbare prooi voor vogels. 
Zo komt plastic met DDT in de voedselketen terecht en bij mensen op 
hun bord. Ieder jaar worden meer dan een miljoen zeevogels en 
honderdduizend zeedieren gedood door dit plastic zwerfafval. Er zijn 
injectiespuiten, sigarettenaanstekers en tandenborstels gevonden in de 
magen van dode zeevogels die deze voorwerpen voor voedsel aanzagen 
en daardoor stierven van de honger of door verstikking. In 2006 schatte 
UNEP(United Nations Environmental Program) het aantal stukken 
plastic op zesenveertigduizend per vierkante mijl.  
 
Bewustwording 
• Op maandag 20 april 2009 werd door uitgeverij Lemniscaat in 

Leeuwarden het boek Plastic Soep van Jesse Goosens gepresenteerd. 
Vooraf verscheen op 18 april 2009 een artikel in de Volkskrant 
getiteld “Wachten tot de plastic soep is opgelost.” De informatie in 
het boek en artikel maken lezers bewust van de ecologische ramp die 
de plastic soep veroorzaakt. Gekoppeld aan de boekpresentatie was 
een driedaagse manifestatie onder de naam Time2Act met als doel 
het probleem van de plastic soep aan te pakken. Met hetzelfde doel 
schreef captain Charles Moore een serie artikelen over de plastic 
soep voor een breed publiek. 

 
• Nederland beschikt over een moderne inzamelings- en 

recyclingsstructuur voor plastic flesjes, flacons en tasjes waardoor 
voorkomen kan worden dat er een plastic soep in de Noord- en 
Oostzee ontstaat. In Stormvogelmagen op de Noordzee wordt plastic 
aangetroffen. De verbetering die er vóór 2003 was, is tot stilstand 
gekomen. Op wereldniveau worden elke minuut een miljoen plastic 
tasjes uitgedeeld en kopen consumenten tweeëneenhalf miljoen 
kunststof flesjes. 



 
• Burgemeester Albert de Hoop van Ameland is voorzitter van KIMO  

(Kommunenes  Internasjonale MiljØorganisasjon) een vereniging 
van gemeenten die aan zee zijn gelegen; het is een milieuorganisatie 
van lagere overheden. Veertien Europese landen aan zee zijn lid. In 
2008 heeft hij een zusterorganisatie opgericht voor alle landen rond  
de erg vervuilde Oostzee inclusief Rusland. De Baltic Sea 
Conference is hun eigen platform binnen KIMO. Zij rapporteren aan 
hem. Een groot probleem zijn de100 tot 150 containers die overboord 
vallen van schepen in dit gebied. Op wereld niveau zijn dat er 
jaarlijks 10.000 Eén container met  arsenicum is gevaarklijker dan 
een heel schip met olie.  Op Ameland moedigt hij inwoners aan om 
plastic van het strand te halen en geeft vissers grote zakken om de 
plastic bijvangst in hun visnetten aan wal te brengen. Ameland heeft 
het schoonste strand van de wereld. 

 
• Architect Rudolph Eilander wil met kilometerslange netten 

voortgetrokken door vliegers het plastic uit de oceaan trekken. Hij 
kreeg hiervoor subsidie. Hiermee vangt hij de grootste brokken weg. 
Helaas is de Stille Oceaan dermate diffuus vervuild, zo troebel, dat 
we alleen kunnen wachten totdat de plastic soep oneindig verdund is. 

 
• Is wachten de enige oplossing? 
 
• Op 6 augustus 2009 meldt dagblad Trouw op de voorpagina: 

‘Atlantische Oceaan vol plastic’ Een USA-Duits onderzoeksteam is 
op een gigantische afvalhoop plastic gestuit in de Sargassozee vóór 
de kust van Florida dat ook een broedplaats voor paling is. 
Spiraalvormige oceaanstromingen, gyres genaamd, fungeren als een 
fuik voor plasticafval, dat gevonden wordt op zee, langs stranden en 
in het zeewier. Een opmerkelijke vondst is een kunststoffles met een 
mismaakte grote vis die waarschijnlijk als larve naar binnen zwom 
en er niet meer uitkon. De plastic soep hier werd niet eerder ontdekt 
omdat het plastic buiten de zeevaartroute en onder het 
wateroppervlak ligt en vanuit vliegtuigen onzichtbaar is. Van zeker 
267 diersoorten, waaronder 51 vogelsoorten en 32 zeezoogdieren, is 
bekend dat ze vastkomen te zitten in visnetten en ander plastic afval. 
Door fotodegradatie breekt plastic af tot snippertjes van 
éénmiljoenste millimeter. Er vormen zich algen om die deeltjes waar 
vissen op afkomen. Ook vallen de snippers in diepere lagen van de 
oceaan door gewichtstoename. Giftige PCB’s (Polychloorbifenyl) 
verbinden zich met plastic zodat de soep nóg giftiger wordt. De 
giftige stof is de broomhoudende vlamvertrager. Het team gaat de 



samenstelling, de concentratie en locatie van de soep in kaart 
brengen: vooral hoe de soep opgeruimd en ook gerecycled kan 
worden; of tot diesel ‘gekraakt’ kan worden op zee of aan wal. Heel 
belangrijk is het om de lichtbreking (refraction index) te weten te 
komen zodat satellieten geprogrammeerd kunnen worden voor 
opsporing van plastic soepen in zeeën op aarde. Het team krijgt steun 
van: 

 
 de staat California wat ook een onderzoeker levert aan het 

team,  
 
 de ruimteorganisatie NASA (National Aeronautics Space 

Administration) 
 
 en de recyclingorganisatie BIR.(Bureau of  International 

Recycling).  
 
Europa dient nog wakker geschud te worden. Daar hoopt het 
Milieucongres in Groningen aan mee te werken.  
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BIJLAGE  III 
 
 
Onder verwijzing van de brief van het bestuur van de Stichting Staakt het 
Vuren aan de directeur Milieubeheer van de gemeente Groningen op 25 
november 2009. 
 
DE MODDERSTROOM OP OOST-JAVA 
 
Dit verhaal is ontstaan tijdens een ontmoeting in de Bilt op 1 mei 2009 met 
frater Venansius uit Indonesië die mij de kans gaf vragen te stellen over een 
ramp die drie jaar geleden is begonnen en zich op Java aan het voltrekken 
is en misschien wel 100 jaar gaat voortduren. Zonder mevouw Renate 
Drewes als tolk en het uitnodigende telefoontje van frater Leo Ruitenberg  
zou deze ontmoeting niet plaats gevonden hebben. 
 
DE RAMP 
Door een mislukte boring naar olie en aardgas op Java zijn na drie en een 
half jaar meer dan 800 hectare land bedolven onder een metersdikke laag 
stinkende modder. Al vanaf 29 mei 2006 spuwt de aarde in het district 
Sidoarjo, tussen Malang en Soerabaja, elke dag meer dan 50.000 kubieke 
meter modder naar het aardoppervlak. Omgerekend zijn dat 2 grote 
badkuipen vol modder per seconde. Ruim 60.000 mensen hebben hun huis 
en land verloren, hun gezondheid is aangetast, dorpen zijn overstroomd, 
fabrieken gesloten, spoorlijnen onbegaanbaar geraakt, wegen onder de 
blubber verdwenen, en hoogspanningskabels ontwricht. De grond van het 



getroffen gebied begint al in te klinken. Als de modderstroom niet snel stopt 
zal het land nog verder inzakken. Hier voltrekt zich een ecologische ramp. 
En je vindt niets daarover op voorpagina’s van kranten! Alleen het dagblad 
Trouw van 29 mei 2009 geeft wat recente informatie.  
 
HOE HEEFT HET ZOVER KUNNEN KOMEN? 
Toen de olie-en gasmaatschappij P.T. Lapindo Brantas, waarin de minister 
van Sociale Zaken, Aburizal Bakrie, een meederheidsaandeel heeft, naar 
olie en gas begon te boren, verliep het werk eerst soepel, tót een diepte van 
2 km werd bereikt. Toen stuitte men op een harde laag gashoudend 
zandsteen van één kilometer dik, waardoor het boren traag ging verlopen. 
Wat men had kunnen weten is, dat dit gesteente als een beschermende laag 
dient om te voorkomen dat de toen nog onbekende stoffen binnenin de 
aarde onder hoge druk naar buiten geperst zouden worden. En dat is 
gebeurd. Toen deze één kilometer dikke harde laag helemaal doorboord 
was, werd de geur van rotte eieren van het giftige waterstofsulfide 
waargenomen. Ook werden methaan, chloor, koolmonoxide en kooldioxide 
ontdekt. Daarop werd de boorpijp snel teruggetrokken en is men begonnen 
met het aanbrengen van metalen bekisting van bovenaf  naar beneden, 
maar helaas  was het al te laat, want via  de onbeschermde boorgatwand  
begon vanuit de diepte modder naar boven te stromen tot aan het 
aardoppervlak op 200 meter afstand van het boorgat. Boven de harde 
zandsteen bevinden zich een gasbel, en gescheiden daarvan, een 
modderreservoir, bestaande uit zandsteen en water, dat ondergronds door 
water uit de Javazee wordt aangevoerd. 
 
Door het boren is via een lek, contact ontstaan tussen het modderreservoir 
en de gasbel waardoor de modder vanwege de druk in de gasbel via de 
onbeschermde boorgatwand naar buiten is geperst. Men heeft direct het lek 
proberen te dichten door het storten van cementen bollen die met kettingen 
aan elkaar verbonden waren, maar dat is niet gelukt.  Het is niet mogelijk te 
voorspellen hoeveel modder er zich nog ondergronds bevindt. Deskundigen 



vrezen dat het stromen van de modder nooit meer op zal houden en 
uiteindelijk uit zal groeien tot een moddervulkaan.  
 
OPLOSSINGEN 
Om de modder tegen te houden werden dammen opgeworpen, die steeds 
opgehoogd worden. Tot hoe hoog kan men gaan? Nederlandse fraters en 
mevrouw Drewes, op bezoek in Indonesië, hebben op deze dammen 
gelopen en zijn ooggetuigen geweest van de modderzee. 
De olie-en gasmaatschappij die verantwoordelijk is voor het boren wil de 
modder afvoeren via de rivier de Porong, zodat de modder uiteindelijk in de 
Javazee terecht zal komen. De lokale bevolking is opgekomen tegen het 
dumpen van de giftige modder in rivier en zee, omdat de giftige modder een 
bedreiging vormt voor de grote garnalenbassins in het gebied die voor een 
belangrijk deel van de inkomsten zorgen. En het schoonmaken van de 
modder brengt enorme kosten met zich mee. Een andere optie is een 16 
kilometer lange pijplijn naar zee, maar ook dan blijft het gif de zee instromen. 
 
OPINIES OVER DE OORZAAK VAN DE MODDERSTROOM 
Het ontstaan van de modderstroom zou verband houden met de grote 
aardbeving bij de  werkende vulkaan Mount Arjuna, op 26 kilometer afstand 
van het boorgat, één dag vóór het uitbreken van de modderstroom. 
In dat geval kan deze ramp namelijk de categorie ‘natuurlijke ramp’ worden 
aangemerkt, wat tot gevolg heeft dat andere oorzaken zijn uitgesloten, en 
dat de regering en de boormaatschappij geen financiële compensatie 
hoeven te betalen aan de getroffen bevolking. Maar geologen beschouwen 
het verband met deze aardbeving als heel onwaarschijnlijk mede omdat de 
afstand van de stromende modder en de werkende vulkaan Mount Arjuna 
26km is. De meeste publicaties wijzen daarom naar de booractiviteiten van 
Lapindo Brantas als hoofdoorzaak.  
 
De Indonesische president Susilo Bambang Yudhoyono heeft het bedrijf 
Lapinda Brantas dat verantwoordelijk is voor de modderstroom een boete 
van  320 miljoen euro opgelegd vanwege de onoordeelkunige gasboring op 



3 km diepte waarbij het lek werd veroorzaakt tussen de gasbel en het 
modderreservoir waardoor de modderstroom op gang kwam. 
(Volkskrant 15-1-2009) 
 
HAD DEZE RAMP VOORKOMEN KUNNEN WORDEN? 
Het rapport hierover vermeldt onder meer dat als er bekisting van het 
boorgat tot maximale diepte geïnstalleerd was geweest de ramp voorkomen 
had kunnen worden. Ook was al eerder aangetoond dat Sidoarjo in een 
vulkanisch breukgebied ligt en dat moddervulkanen er geen onbekend 
verschijnsel zijn.    
 
ONGEMAKKELIJKE WAARHEID 
Dit verhaal is een inconvenient truth, om met de titel van het boek van Al 
Gore over de klimaatverandering te spreken. En de waarheid, volgens 
Mahatma Gandhi, is: The rich out of greed and the poor out of need have 
plundered the earth’s assets. Als de modderstroom na 100 jaar stopt is er 
een vulkaan ontstaan die als een enorme pleister op de wond in de aarde is 
gevormd. Het  nieuwe boek van Al Gore, gepubliceerd op 3-10-‘09, draagt 
als titel Our Choice.  A plan to save the climatic crisis. Moeder Aarde is onze 
vriendin en heeft een groot vermogen tot regeneratie, echter niet tot in het 
oneindige. Daarom zal die nieuwe vulkaan op Oost-Java voor Azië, en de 
hele wereld, een permanente profetische waarschuwing zijn dat er een 
grens gesteld moet worden aan de hebzucht naar olie en gas. We leven in 
piekolie tijd: dat betekent dat we niét bijna door onze olie-voorraden heen 
zijn, maar wél, dat we dichtbij het punt zijn waarop we door onze makkelijk te 
winnen goedkope olie heen zijn. De 3 P’s: People, Planet en Profit, 
(Mensen, Aarde en Economie) dienen in evenwicht te zijn. De hulp van de 
vierde  P van Pneuma  - Geestkracht - is essentieel. Als de economie ten 
koste van alles domineert, gebeuren er ongelukken. 
 
FRATER VENANSIUS 
Tijdens de ontmoeting op 1 mei ’09 in De Bilt zou frater Venansius mij  
interviewen, maar ik begon met vragen te stellen over de modderstroom. 



Door zijn bereidheid hierover te praten werd ik gemotiveerd verder te zoeken 
naar informatie. Frater Venansius coördineert hulp aan de huis- en 
landlozen van Sidoarjo, die getroffen zijn door deze ‘man-made’ ecologische 
ramp. In een e-mail meldt hij ondermeer: 
 
 ‘Zo zit de zaak in mekaar. Ongeveer drie jaar terug, toen ik nog in het 
bestuur van de Vincentiaanse Familie zat voor de stad Malang, probeerden 
wij in natura te voorzien in de dagelijkse behoeften van de armen en nu van 
de slachtoffers van Sidoarjo op Oost Java. We werden geholpen door oud-
leerlingen van de SMA van de fraters in Malang. Wat we kunnen doen is 
kleinschalig, maar het is belangrijk voor hen die het nodig hebben. We 
hebben de slachtoffers geadviseerd om hun tijdelijke verblijfplaats niet te 
verlaten vóórdat ze een andere definitieve plek hebben gekregen of 
vergoedingsgeld hebben ontvangen om een huis te kunnen huren of een 
contract kunnen sluiten met de maatschappij die verantwoordelijk is voor de 
modderstroom’ 
                                                
60.000 SLACHTOFFERS 
Dat fraters en hun oud-leerlingen vanuit Malang opkomen voor deze 
mensen in nood is hartverwarmend. Ik denk aan de woorden van oud-
redacteur van Onder Ons Ton van Santen die, in leven, de volgende 
woorden een beschrijving vindt van het doel van de Congregatie:  
Red hen die geen verweer hebben, bekrachtig hen, stel hen in staat op te 
staan, en op te komen voor zichzelf en anderen. 
Wie dat doet wordt zelf gered, bekrachtigd, in staat gesteld op te staan....... 
 
Teilhard de Chardin, theoloog uit de twintigste eeuw, heeft over zo’n inzet 
gezegd dat het gaat om de amorizering  van de wereld. Hij geeft daarmee 
aan dat alleen de liefde tussen alle mensen en voor alle leven op aarde 
onze wereld kan behoeden voor ‘man-made’ rampen.... 
 



Brief van dhr Kas Kasper aan Prof. Mr. Pieter van Vollenhoven  
(met aangebrachte verbeteringen die de leesbaarheid bevorderen)  
 
Emmen, 23-10-2009 
 
Geachte heer Pieter van  Vollenhoven, 
Onderwerp: verzoek om verandering Vuurwerkbesluit 
 
Mijn naam is Kas Kasper, ik ben 62 jaar en woon in Emmen, Drenthe. 
Ik ben sinds 2000 bezig met aandacht te vragen voor de veiligheid van 
vuurwerk. Ik loop steeds tegen een dichte deur van regels en wetten aan, 
terwijl jaarlijks veel slachtoffers vallen: oog en gehoorverlies of andere 
lichamelijke schade met blijvende handicap. Er is enorme materiële schade 
onder meer aan schoolgebouwen en auto’s wat niet in verhouding staat tot 
het bedrag dat uitgegeven wordt aan vuurwerk dat eigenlijk niet van 
economisch belang is. 
 
Ik had graag uw steun en aandacht willen vragen ten aanzien van 
Vuurwerkbesluit. Zou een verandering  hiervan in 2009 -2010 mogelijk zijn? 
Jaarlijks worden nieuwe soorten van vuurwerk verkocht waarvan de  
uitwerking onbekend is, waardoor je het blad van de bomen niet meer ziet 
zitten. Het vuurwerk wordt veel zwaarder en de enorme schade aan de 
slachtoffers is vele malen groter dan de prijs van het vuurwerk zelf. 
Je mag ten opzichte van het afsteken van vuurwerk verwachten, dat burgers 
zich veilig voelen en beschermd worden, maar er is niets veranderd. De Staat 
der Nederlanden en het Europees Parlement  beschermen de burgers niet en 
doen in feite niets. 
 
Ik heb veel bewondering voor uw werk, voor  wat u doet, en u dwingt mijns 
inziens veel respect af waarvoor u zich inzet. Vandaar ook deze brief van mij. 
Ik heb sinds 2000 na de ramp Enschede veel onderzoek gedaan naar de  
veiligheid en bescherming van burgers. Ik werk sinds 2007 samen met de 
‘Stichting Staakt het Vuren’ in Groningen. die in 2008 een symposium heeft 



georganiseerd. Namens 500 oogartsen heeft een oogarts gesproken. Een 
milieu deskundige en een econoom, die een eigen onderzoek heeft gedaan, 
spraken hun bezorgdheid uit over het vuurwerk. Er zijn 3 boeken geschreven 
waardoor het vuurwerk veel aandacht kreeg in Nederland als wel in Japan en 
Australië. 
 
Vragen: 

• Valt vuurwerk niet onder explosieve en gevaarlijke stoffen?  
• Ontbreekt het mensen eigenlijk niet aan kennis over het omgaan  en 

gebruik ervan?  
• Hoort er eigenlijk geen vergunning bij, net als een rijbewijs voor een 

auto?  
• Hoort er geen registratie bij en vermelding van de leeftijd van mensen 

die dit vuurwerk mogen afsteken? 
• Waarom kan vuurwerk niet afgestoken worden in veilige gebieden 

binnen woonwijken die door de gemeentes worden opgezet?  
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Dit schema geeft een overzicht van de problemen en de schadelijke gevolgen van het afsteken 
van consumentenvuurwerk tijdens de jaarwisseling. Vuurwerk werkt als een clusterbom en 
katalysator; eenmaal afgeschoten volgt een spin-off  van: Verspilling-misdaad-geweld-milieu 
& gezondheidschade-onveilige handel-geweld. Elke spin-off  spat uiteen in splinters die de 
Nederlandse samenleving treff en. 

Overzicht van de problemen als gevolg van het afsteken van vuurwerk

VUURWERK ALS ‘CLUSTERBOM’
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Balans opmaken
Conclusies

De jaarwisseling 2007/2008 
De jaarwisseling 2007/2008 gaat de geschiedenis in als een mistige oudejaarsnacht vol inci-
denten. De politie had de handen vol aan reschoppers. De oudejaarsviering veranderde som-
mige delen van Nederland in een waar slagveld. Gedurende de hele oudejaarsdag en vaak ook 
al in de dagen daarvoor, leken steden veranderd in oorlogsgebieden. Brandweer en ambulan-
cemedewerkers moesten onder politiebewaking hun zware werk doen. De politie verrichtte 
1.500 aanhoudingen. Er waren 1.100 geregistreerde gewonden. 
Met vuurwerk als wapen werd brand gesticht in 22 scholen, in huizen, auto’s en bomen. 
Er werden honderden bushokjes, duizenden afvalcontainers, talrijke verkeersborden en 
lantaarnpalen vernield. In Den Haag alleen al rukte de brandweer 800 keer uit. Er werd 
ook buitensporig geweld gepleegd tegen hulpverleners, politie en tussen mensen onderling. 
Jaarlijks vallen er 1 à 2 dodelijke slachtoff ers. Daarnaast melden oogartsen dat de laatste jaren 
600 jongeren en kinderen ernstig oogletsel hebben opgelopen bij het kijken naar het afsteken 
van vuurwerk. Ook de hoeveelheid fi jn stof in de vroege morgen van 1 januari 2008 was vele 
malen hoger dan de toegestane 50 microgram per kubieke meter. De maximale uurgemid-
delde concentratie in stedelijke gebieden bij de jaarwisseling 2007/2008 was 962 microgram 
per kubieke meter. Ook overtroff en de meeste knallen de pijngrens van het gehoor, waarbij 
een knal van ongeveer 140 decibel blijvende gehoorschade veroorzaakt.

Hoogtepunt bij de nieuwjaarsviering
Het afsteken van vuurwerk is het hoogtepunt van veel Nederlanders bij de nieuwjaarsviering. 
Velen verheugen er zich een heel jaar lang op en besteden hun spaargeld om tijdens oud en 
nieuw zelf vuurwerk af te steken. Het is zeker niet bedoeld om boze geesten te verjagen, 
maar vooral om plezier te beleven aan de spanning die het zelf afsteken van vuurwerk met 
zich meebrengt en om te genieten van de kleur, knal en lichteff ecten. De oooohs en aaaahs 
vliegen door de lucht want de kleurenpracht is schitterend en imponerend. Naar schatting is 
25% van de Nederlandse bevolking consument van vuurwerk.

De keerzijde van deze medaille zijn de enorme problemen die de vuurwerktraditie in 
Nederland met zich meebrengt. Deze zijn in de voorgaande hoofdstukken van dit boek be-
schreven. Ondanks de intentie om van de jaarwisseling een onvergetelijk feest te maken 
druisen de gevolgen van de wijze waarop we dit doen in tegen de Nederlandse Grondwet. 
Sinds de jaren 60 is het afsteken van vuurwerk bij de jaarwisseling toegenomen. Op veel 
plaatsen, vooral in de steden, is tegelijk met deze toename het onschuldige volksfeest ver-
anderd in chaotische gebeurtenissen. Voor ons is het duidelijk dat doorgaan op de weg van 
toenemend gebruik van consumentenvuurwerk geen veilige toekomst heeft. In dit hoofdstuk 
geven wij kritiek op de aanpak van de problemen rondom het vuurwerkbeleid en bieden hier-
voor goede oplossingen voor de toekomst aan. We zouden graag zien dat de bevolking kan 
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blijven kijken naar de kleurenpracht van vuurwerk, terwijl zij zelf geen vuurwerk meer afste-
ken. Ons voorstel is het invoeren van professionele, milieuvriendelijke en gezondheidsveilige 
vuurwerkshows. Om deze omwenteling tot een win-winsituatie voor alle betrokken partijen 
mogelijk te maken, is er een overgangsperiode nodig. In hoofdstuk 13 Aanbevelingen pre-
senteren wij onze ideeën en adviezen.

Daling aantal vuurwerkconsumenten 
Het percentage gebruikers van vuurwerk neemt jaarlijks af. Daarentegen stijgt de jaarlijkse 
omzet. Geconcludeerd kan worden dat steeds minder mensen meer consumeren en er een 
toename valt te verwachten van het aantal mensen dat tegen het afsteken van consumenten-
vuurwerk is.

De Nederlandse Grondwet, de Europese Unie en de Nederlander
De Grondwet biedt grondrechten voor de Nederlandse bevolking ter bescherming van de 
gezondheid en voorkoming van wanordelijkheden. De zorg van de overheid is gericht op de 
bewoonbaarheid van het land, de bescherming en verbetering van het milieu en de bevorde-
ring van de volksgezondheid. Aangezien bij de jaarwisseling de veiligheid en gezondheid voor 
iedere Nederlander niet kan worden gewaarborgd verwijzen we naar de in hoofdstuk 7.2.1 
reeds genoemde grondrechten van de Nederlandse Grondwet. 
In Europees verband zet de Europese Unie zich onder meer in voor de duurzame ontwikke-
ling van Europa, op basis van onder meer een hoog niveau van bescherming en verbetering 
van de kwaliteit van het milieu.
Het afsteken van vuurwerk druist in tegen de grondregels van Nederlandse Grondwet en die van de 
Europese Unie. 

Overschrijding wettelijke geluidsnormen
De verhoging van de geluidsnorm is in strijd met artikel 22 lid 1 van de Nederlandse Grondwet: 
‘De overheid treft maatregelen ter bevordering van de gezondheid.’ Overschrijding van de 
wettelijk toegestane normen via uitzonderingsregels boven de menselijke pijngrens van 120 
decibel zijn een gevaar voor de volksgezondheid en daarmee in strijd met de Nederlandse 
Grondwet.

Schade aan het milieu, de fl ora en de fauna en de gezondheid van de mensen. 
De grote hoeveelheid vuurwerk die afgestoken wordt, vormt een enorme donkere gifwolk 
boven Nederland. Deze brengt schade aan het milieu, de fl ora en fauna en de gezondheid van 
mensen. 

Vormen van geweld
Het geweld, gecombineerd met hard geluid, veroorzaakt bij een deel van de consumenten 
een kettingreactie van gekte. Er is een explosieve toename van ‘hufterigheid’. Het geweld 
tegen bijvoorbeeld de politie is de afgelopen tien jaar met 600% gestegen. In de volksmond 
wordt gesproken van een trend, een modeverschijnsel, ‘korte lontjes’. Het afsteken van vuur-
werk wordt gebruikt als vrijbrief voor agressief en destructief gedrag, meestal in combinatie 
met overmatig alcoholgebruik, groepsdruk en machogedrag. 
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Kosten jaarwisseling
De kosten van de directe en indirecte schade worden geschat op jaarlijks een miljard euro. 

Terugkerende problemen 
Ernstige steeds terugkerende problemen zijn geconstateerd bij zowel de productie, regels en 
wetten, de verpakking, de opslag, het vervoer en de georganiseerde misdaad in de illegale 
vuurwerkhandel. De vuurwerktraditie wordt gebruikt als een dekmantel waaronder, ogen-
schijnlijk ongestoord, criminelen hun gedrag kunnen botvieren. De pakkans om met politie 
en justitie in aanraking te komen is gering.
Alle gevolgen van het afsteken van vuurwerk en de impact die deze hebben op de samenle-
ving zijn moeilijk te overzien. Het is nodig dat er een volledige aanpak van deze problematiek 
komt. 

Vuurwerk grootste katalysator
Het gebruik van vuurwerk door consumenten is de grootste katalysator van de problemen bij 
de jaarwisseling.

Meningen van Nederlanders
Uit onderzoek eind 2007 van GroenLinks blijkt dat veel Nederlanders zich ernstig bezorgd 
maken over de ontwikkelingen tijdens de nieuwjaarsvieringen. Ongeveer de helft van de 
Nederlanders vindt dat het afsteken van consumentenvuurwerk moet worden verboden. 45% 
wil geen afsteekverbod op consumentenvuurwerk. 5% van de bevolking heeft hierover geen 
mening. In Nederland zoeken nu veel inwoners, politici, belangenorganisaties en de regering 
naar oplossingen over hoe het nu verder moet met onze vuurwerktraditie.

Meningen van politici en bevolking
Naar aanleiding van de jaarwisseling 2007/2008 met verstrekkende gevolgen is het kabinet 
van mening dat het afsteken van consumentenvuurwerk niet verboden moet worden. In een 
brief van het kabinet aan de Tweede Kamer op 2 juli 2008 schrijven de ministers van VROM 
dr. Jacqueline Kramer en de minister van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties dr. G. 
ter Horst: “Uit onderzoek blijkt weliswaar dat ongeveer de helft van de Nederlanders vindt 
dat het afsteken van consumentenvuurwerk moet worden verboden, maar dat 45% beslist 
geen afsteekverbod op consumentenvuurwerk wil. Het kabinet is van mening dat het afste-
ken van consumentenvuurwerk niet verboden moet worden.”

De Tweede Kamer wil het afsteken van vuurwerk door particuliere personen niet verbieden, 
maar wel de vernielers aanpakken. 
De Tweede Kamerfractie van de Partij voor de Dieren heeft een totaal verbod op particulier 
vuurwerk voorgesteld. De Tweede Kamerfracties van GroenLinks en CDA willen dat vuur-
werk, afgestoken door de mensen op straat, alleen op centrale vooraf aangewezen plekken 
wordt afgeschoten. De Partij voor de Dieren sluit zich bij deze twee fracties aan indien beslo-
ten wordt dat er geen totaal verbod komt op het afsteken van vuurwerk door consumenten. 
Diverse opties staan nu ter discussie. 
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Onder politici zijn voorstanders om de aanvangstijd van het afsteken van consumentenvuur-
werk te verzetten van tien uur ‘s morgens naar tien uur ‘s avonds. Er gaan ook stemmen op 
om uitsluitend vuurwerk af te steken bij vuurwerkevenementen die door de overheid worden 
georganiseerd.

Geconcludeerd kan worden dat er op dit moment een krappe meerderheid van de bevolking 
voorstander is van een verbod op het afsteken van vuurwerk. Eerder in dit hoofdstuk is ge-
constateerd dat steeds minder mensen vuurwerk kopen. In het algemeen wordt bij stemming 
in een democratische samenleving het meerderheidsprincipe gehanteerd, dat wil zeggen de 
helft plus één. In dit geval is het volstrekt gerechtvaardigd de Nederlandse bevolking te raad-
plegen en al of niet bij referendum de mening van het volk te vragen.

Conclusies onderzoeken en kritiek

Politieacademie
Volgens het onderzoek dat de Politieacademie heeft gedaan naar het verloop van de jaarwisse-
ling 2007/2008 is er sprake van een serieus en structureel probleem rond de jaarwisselingen. 
De aanpak van de excessen van de jaarwisseling – zo wordt gesteld – blijft een zoektocht. 
Een aanpak dient aan te sluiten bij de aard van de onveiligheid bij de jaarwisseling. Volgens 
het onderzoek worden de problemen ten aanzien van het vuurwerk in beperkte mate veroor-
zaakt door legaal vuurwerk. Illegaal vuurwerk en zelfgemaakt vuurwerk leveren nog meer 
problemen op. Omdat ‘handhaving al een grote opgave is bij de jaarwisseling, lijken inspan-
ningen – die ertoe leiden dat het afsteken van vuurwerk dat nu legaal is, verboden wordt – 
naar de mening van de onderzoekers gedoemd te mislukken of contraproductief.’

Conclusie onderzoek Commissie overlast jaarwisseling
Volgens dit onderzoeksrapport moeten de relschoppers van vorig jaar met oud en nieuw een 
straatverbod krijgen om nieuwjaarsrellen te voorkomen, of ten minste nauwlettend door de 
politie worden gevolgd. Extra camera’s, duurder vuurwerk en een voorbereiding door politie en 
gemeenten als van een risicowedstrijd bij voetbal, moeten de schade dit jaar beperken. Ook 
is extra inzet van politie en justitie nodig. 
Ten aanzien van het vuurwerk heeft de commissie doen besluiten niet over te gaan tot advise-
ring van het wijzigen van de afsteektijden van vuurwerk. De voordelen van het normerende 
signaal wegen niet op tegen de nadelen die ondervonden zullen worden wanneer de prioritei-
ten van politie en het Openbaar Ministerie slechts bij het tegengaan van vuurwerk liggen. De 
commissie wil wel dat er extra aandacht komt voor de bestrijding van overlast veroorzaakt 
door vuurwerk op 31 december. ‘Juist bij het ongewijzigd laten van de afsteektijden van 
vuurwerk moet de overheid extra alert zijn daar waar vuurwerk tot overmatige overlast of 
zelfs tot vernielingen leidt.’
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Onze reactie
De tijdsduur van het afsteken van vuurwerk verkorten zal weinig eff ect opleveren. Alle ge-
noemde problemen zullen blijven bestaan. Dit idee leidt niet tot een wezenlijke verande-
ring en is in onze ogen een lapmiddel. Het kan worden samengevat met het Nederlandse 
spreekwoord: ‘Zachte heelmeesters maken stinkende wonden.’ Het idee om het afsteken van 
vuurwerk door publiek op straat alleen toe te staan op vooraf door de overheid aangewezen 
centrale plekken is levensgevaarlijk. Deze gedachte lost niets op aan de werkelijke proble-
men. Het is een verschuiving van de problematiek en in praktische zin onmogelijk uit te 
voeren. Ziet u het al voor u? 

Kritiek op het vuurwerkbeleid
Een allesomvattend wetenschappelijk onderzoek van aspecten die te maken hebben met het 
afsteken van vuurwerk, ontbreekt. Dit is een vereiste om te komen tot politieke beslissingen 
gebaseerd op de werkelijke situatie. De risicofactoren nemen jaarlijks toe door de toename van 
het gebruik van vuurwerk en vooral illegaal vuurwerk. De wijziging van het Vuurwerkbesluit 
in 2006 waarbij zwaarder vuurwerk in Nederland wordt toegestaan, blijkt achteraf niet het 
beoogde doel te hebben bereikt om illegaal vuurwerk terug te dringen. Daarbij komt dat 
uit de recente onderzoeksrapporten in 2007 en 2008 van de Politieacademie is gebleken dat 
de politie tijdens de nieuwjaarsviering niet in staat is de inwoners in voldoende mate te be-
schermen tegen de vele vormen van geweld die gelijktijdig en in een relatief kort tijdsbestek 
plaatsvinden. 
Een eff ectief plan om het steeds terugkerende geweld aan te pakken ontbreekt. Veiligheid 
en gezondheid, die iedere Nederlander worden gegarandeerd, kunnen niet worden gewaar-
borgd. 

Kritiek op het onderzoek van de Politieacademie
Het onderzoek van de Politieacademie richt zich uitsluitend op de handhaving van de open-
bare orde en veiligheid. Hoewel het veiligheidsbeleid een zeer belangrijk onderdeel vormt is 
het slechts een van de vele facetten die spelen bij de jaarwisseling. We zijn van mening dat 
dit onderzoek duidelijk haar beperkingen aangeeft en daarmee een deelonderzoek is van een 
veel groter en complexer geheel. 
De visie dat het verbieden van consumentenvuurwerk contraproductief is en gedoemd te 
mislukken delen we niet. Het is makkelijker te handhaven als er een totaal verbod op het af-
steken van het consumentenvuurwerk komt. Iedereen die dan vuurwerk afsteekt is zichtbaar, 
hoorbaar en strafbaar. Professionele vuurwerkshows zullen hét alternatief bieden en aan de 
verlangens van de echte vuurwerkliefhebbers wordt hiermee tegemoet gekomen.

Kritiek op de Commissie Overlast Jaarwisseling
Het onderzoek van de Commissie Overlast Jaarwisseling richt zich uitsluitend op de handha-
ving van de openbare orde en veiligheid. Evenals de kritiek op het onderzoek van de Politie 
Academie zoals hierboven geformuleerd zijn we van mening dat het veiligheidsbeleid een zeer 
belangrijk deel vormt van de jaarwisseling. Het is slechts één van de vele aspecten die spelen 
bij de jaarwisseling. We zijn van mening dat ook dit onderzoek duidelijk haar beperkingen 
aangeeft en daarmee een deelonderzoek is van een groter geheel. De visie dat duurder vuur-
werk de schade dit jaar moet beperken en dat de Commissie niet overgaat tot advisering van 
het wijzigen van afsteektijden van vuurwerk, delen we niet.
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Ongeregeldheden in Gouda september 2008

In september 2008 hebben ongeregeldheden in Gouda de hele Tweede Kamer en de 
Ministerraad in de ban gebracht. De ongeregeldheden van de jaarwisseling 2007/2008, die 
door heel Nederland plaatsgevonden hebben, zijn in hun omvang en ernst volstrekt onver-
gelijkbaar met wat er in Gouda gebeurd is. Zou niet proportioneel de onrust die ontstaan is 
in de Kamer over Gouda veel meer passend zijn voor de massaliteit van de problematiek bij 
de jaarwisseling? De aandacht en initiatieven om de problemen aan te pakken hebben tot nu 
toe geen eff ect gehad. Als er door de Tweede Kamer en de ministerraad al zoveel aandacht is 
geschonken aan de gebeurtenissen in Gouda, hoeveel meer aandacht is dan gerechtvaardigd 
voor de ongeregeldheden bij de jaarwisseling, die in aantal en hevigheid vele malen groter 
zijn? Op nationaal niveau is er sprake van chaos, agressie, brandstichtingen en vernielingen, 
delicten, het niet kunnen handhaven van de orde, milieuvervuiling, geluidsoverlast, dieren-
angst, letselschade en onveiligheid op straat. Een visionaire aanpak, concrete plannen en het 
op systematische wijze betrekken van de bevolking zijn urgent op gemeentelijk en landelijk 
niveau. Voor de nacht waarin ‘alles mag’ is een ommekeer nodig in denken, durven en doen. 
We moeten allemaal, zowel burgers als politici op elk niveau, onze verantwoordelijkheid 
nemen. 

Militaire bijstand 
Bestuursorganen kunnen in bijzondere gevallen militaire steunverlening aanvragen bij het 
ministerie van Defensie. In de regeling wordt verwezen naar de Politiewet 1993. Volgens 
bepalingen in de Politiewet 1993 wordt militaire bijstand geleverd door de Koninklijke 
Marechaussee of andere onderdelen van de krijgsmacht ter handhaving van de openbare orde 
ten behoeve van de strafrechtelijke handhaving van de rechtsorde dan wel voor het verrichten van 
taken ten dienste van justitie. Volgens de website www.marechaussee.nl bedroeg in 2006 het 
aantal personeelsleden 6.351. Omgerekend naar voltijd functies bedroeg volgens de website 
www.politie.nl het aantal personeelsleden in 2007 bij de politie 52.002

De oplossing

We zijn uitdrukkelijk tegen het consumentenvuurwerk en voorstander van creatieve, pro-
fessionele, milieuvriendelijke en gezondheidsveilige vuurwerkshows voor een groot pu-
bliek die door de overheid georganiseerd worden. Hiermee worden de grondrechten van 
de Nederlandse Grondwet hersteld. Gemeenten zouden de faciliteiten voor deze vuurwerk-
shows kunnen verstrekken of ze zelf kunnen organiseren, zoals dat in steeds meer landen is 
geregeld. Daarmee wordt voorkomen dat er honderden vuurwerkslachtoff ers vallen en het 
maakt het feestklimaat gezonder en prettiger. Mensen en dieren kunnen tijdens de jaarwis-
seling weer veilig de straat op gaan en fauna kan zonder aantasting groeien en bloeien. Om 
dit te bereiken zal de angel uit de traditionele nieuwjaarsviering moeten worden gehaald. 
De chaotische toestanden, die doen denken aan oorlogsgeweld, zullen daarmee verdwijnen 
en er zal een klimaat ontstaan waarin we met elkaar op een veilige manier dit feest kunnen 
vieren.
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Slotconclusie

De slotconclusie is dat we aan het begin staan van een omwenteling. Deze verandering zal 
altijd gepaard gaan met weerstand. Het verzet tegen en de angst voor verandering zijn mense-
lijke eigenschappen. Er zijn veel mogelijkheden te bedenken om een verandering op een po-
sitieve wijze tot stand te brengen. Een proces van verandering kan niet zonder slag of stoot. 
Dit vraagt tijd en zal leiden tot bewustwording. Er is per 1 juli 2008 een algeheel rookverbod 
in Nederland ingesteld voor publieke ruimten. Wat voor velen als onmogelijk werd gehou-
den is na jaren uiteindelijk gerealiseerd. Met het afsteken van het consumentenvuurwerk in 
Nederland zal het ook zo kunnen gaan. In het volgende hoofdstuk Aanbevelingen worden 
de te nemen stappen voor de veranderingen beschreven.

Schema categorieën aanbevelingen
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OP WEG NAAR VERANDERING
Aanbevelingen

De aanbevelingen zijn bedoeld als handreiking aan beleidsmakers om verbeteringen in gang 
te zetten betreff ende de problemen rond de jaarwisselingen. We hopen dat de aanbevelingen 
zullen bijdragen aan een discussie in de samenleving over de viering van de jaarwisseling. 

Dankbetuigingen en gratifi caties aan professionele hulpverlening
De eerste aanbeveling is dat de Nederlandse regering een dankbetuiging laat uitgaan naar 
alle medewerkers van de hulpverleningsdiensten die bij de jaarwisseling 2007/2008 onder 
extreme omstandigheden hun werkzaamheden hebben verricht. Dit is een erkenning van 
hun werk want het is immers niet vanzelfsprekend dat professionele hulpverleners bij jaar-
wisselingen hun eigen leven op het spel zetten. Naast een dankbetuiging is het aan te raden 
de betrokken hulpverleners een extra gratifi catie te geven in de vorm van een belastingvrije 
bonus. Het toekennen van een gratifi catie zien we als een gevarentoeslag. 

Plaatsing op de politieke agenda

In Nederland
Het is wenselijk om een jaarlijkse evaluatie van de jaarwisselingproblematiek vóór 1 maart 
op de agenda van de Tweede Kamer te zetten. De Tweede Kamer kan de regering verzoeken 
een onderzoek in te stellen naar alle gevolgen van het afsteken van vuurwerk in relatie tot 
de jaarwisseling en daarvoor budgetten beschikbaar te stellen. Zo kan op tijd nieuw beleid 
worden ontwikkeld voor de volgende jaarwisseling. Nu gebeurt dit pas in december waar-
door nieuwe maatregelen niet meer mogelijk zijn. Tevens raden wij de Tweede Kamer aan te 
onderzoeken of de Nederlandse regering in strijd handelt met de Grondwet ten aanzien van 
de veiligheid van de bevolking bij de jaarwisseling. De plannen van de regering om snelrecht 
in te voeren zijn eff ectief voor de handhaving van de orde. Bij schade kan het profi jtbeginsel 
toegepast worden om zo delicten te voorkomen. Ons advies is regelgeving te creëren om de 
bruto veroorzaakte vuurwerkschade te verhalen op de veroorzaker. 

In Europa
De Nederlandse regering kan tegelijkertijd de Nederlandse Europarlementariërs verzoeken 
om de vuurwerkproblematiek ook in andere Europese landen op de agenda van het Europese 
Parlement te plaatsen. Het Europese Parlement zet zich onder andere in voor de duurzame 
ontwikkeling van Europa op basis van een hoog niveau van bescherming en verbetering van 
de kwaliteit van het milieu.
Het streven naar een uniform Europees beleid ten aanzien van de vuurwerkproblematiek 
moet toch eff ectiever zijn dan dure grenscontroles.
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Plan van aanpak ‘Samenwerken voor een veilige 
samenleving’

We stellen voor dat de regering een plan van aanpak maakt voor een periode van drie jaar, 
te beginnen op 1 januari 2009 en eindigend op 1 januari 2012. Het einddoel is een algeheel 
verbod op het afsteken van consumentenvuurwerk in Nederland. Het voorstel is om in deze 
periode stappen te ondernemen om het afsteken van consumentenvuurwerk geleidelijk te 
vervangen door milieuvriendelijke professionele vuurwerkshows. Deze tijd is nodig om ver-
anderingen mogelijk te maken. Een aantal suggesties zou in overweging genomen kunnen 
worden:

Gemeenten verantwoordelijk voor milieuvriendelijke professionele vuurwerk-
shows
Ons ideaal is dat gemeenten bij de jaarwisseling 2011/2012 uitsluitend professionele milieu-
vriendelijke en gezondheidsveilige vuurwerkshows en licht- en lasershows organiseren. Ons 
advies is dat elke gemeente zelf het recht heeft om binnen deze drie jaar al of niet het vuur-
werkverbod in te voeren en daardoor een pilotfunctie te vervullen.

Voorlichtingscampagne
In de voorgestelde overgangsperiode van drie jaar zou ieder jaar een landelijke voorlichtings-
campagne georganiseerd kunnen worden voor een veilige jaarwisseling. Al eerder werden 
door de regering voorlichtingscampagnes gevoerd zoals onder het motto: ‘Je bent een rund 
als je met vuurwerk stunt.’ Een nieuwe campagne zou informatie kunnen geven over de 600 
kinderen en jongeren die in voorgaande jaren in Nederland als onschuldige toeschouwers van 
vuurwerk blijvend oogletsel hebben opgelopen. 

Aanbevelingen door oogartsen voor de veiligheid van kinderen
Oogartsen raden kinderen en jongeren beneden de 18 jaar aan vuurwerkbrillen te dragen 
en jonge kinderen achter ramen binnenshuis te laten kijken. Zolang consumentenvuurwerk 
afgeschoten mag worden dienen preventieve maatregelen genomen te worden. Deze zouden 
wettelijk verplicht kunnen worden gesteld.

‘Een week van discussie over de nieuwjaarsviering’
Week 50 kan jaarlijks uitgeroepen worden tot ‘Dé week van discussie over de nieuwjaars-
viering’. In de media kan om extra aandacht gevraagd worden voor het vuurwerkthema. 
Via websites kan gedebatteerd worden over het afsteken van consumentenvuurwerk en de 
manier om dit voortaan geweldloos en zonder vernielingen te laten verlopen. Artiesten en 
beeldende kunstenaars kunnen benaderd worden om te helpen met ideeën voor de viering 
op een andere wijze. 
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Symposium nieuwjaarsviering.
Week 50 kan afgesloten worden met een symposium. De stichting Staakt het Vuren zal jaar-
lijks een symposium organiseren. Tijdens dit symposium worden de gevolgen van het afsteken 
van consumentenvuurwerk bij de nieuwjaarsviering geëvalueerd. Professionals op het gebied 
van milieu, gezondheid, veiligheid en economie worden uitgenodigd en kunnen oplossingen 
aandragen en met voorstellen komen. 

In plaats van geldverspilling, de millenniumdoelen halen!
Niet alleen de kosten van het vuurwerk zelf kunnen beschouwd worden als geldverspilling. 
Hetzelfde geldt voor de gevolgen van het afsteken van vuurwerk. Dit bedrag wordt geschat 
op 1 miljard euro. Dit bedrag kan beter besteed worden aan de wereldwijde millenniumdoe-
len. 
De 8 millenniumdoelen zijn, dat in 2015:

extreme armoede en honger uitgebannen zijn• 
alle jongens en meisjes naar school gaan• 
alle mannen en vrouwen dezelfde rechten hebben• 
kindersterfte sterk afgenomen is• 
er minder vrouwen door zwangerschap sterven • 
verspreiding van ziektes zoals aids en malaria gestopt zijn• 
meer mensen in een duurzaam milieu leven• 
er eerlijke handel, schulden verlichting en hulp is• 

De regering steunt de omschakeling van de vuurwerkindustrie
Een plan van aanpak is nodig voor een omschakeling van de vuurwerkindustrie. Het is nodig 
dat de regering gelden beschikbaar stelt voor onderzoek over de manier waarop de vuur-
werkindustrie zichzelf het beste kan omvormen. Daarna zijn fi nanciële middelen van de rege-
ring nodig om dit proces te voltooien. Van producent en handelaar in consumentenvuurwerk 
zou deze industrie geleidelijk moeten veranderen in een industrie die uitsluitend milieu-
vriendelijk vuurwerk voor professionele shows op de Nederlandse markt brengt. Vuurwerk 
dat in China wordt geproduceerd zal ná de genoemde overgangsperiode van drie jaar alléén 
goedgekeurd kunnen worden als aan de strenge eisen van milieuvriendelijkheid en gezond-
heidsveiligheid wordt voldaan. De Nederlandse handelaren kunnen die eis slechts stellen op 
voorwaarde dat de regering daar fi nancieel voor garant staat en waarborgen biedt op de con-
trole van de invoer. 

Meer opleidingen pyrotechnici
Door uitsluitend professionele milieuvriendelijke en gezondheidsveilige vuurwerkshows toe 
te staan zullen er meer banen op de arbeidsmarkt komen voor pyrotechnici. Overwogen kan 
worden om extra opleidingen hiervoor te creëren. 

Recepten van vuurwerk en bommen ontoegankelijk maken.
Het is nodig dat er een verbod komt op publicaties en handleidingen over het maken van 
vuurwerk op internet, in boeken en tijdschriften om de informatie minder toegankelijk te 
maken.
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Vreugdevuren verbieden
Gezien de kosten, de gevaren, het kappen van bomen en de vernielingen aan asfalt zouden 
vreugdevuren georganiseerd door particulieren niet toegestaan mogen worden.

‘Rampenplan’ per gemeente 
De nieuwjaarsviering kan worden gezien als het grootste structurele risico-evenement. Een 
rampscenario is dus noodzakelijk. Meerdere controles per jaar van zowel legaal als illegaal 
vuurwerk liggen voor de hand.
Initiatiefrijke gemeenten kunnen alvast tot invoering van professionele vuurwerkshows over-
gaan en het afsteken van consumentenvuurwerk ontmoedigen. Hierdoor zullen ongeregeld-
heden in deze gemeenten vermoedelijk afnemen. 

Wetenschappelijke onderzoeken

Gelet op de complexiteit van dit risico-evenement, met zijn structurele problemen, zijn 
meerdere wetenschappelijke onderzoeken noodzakelijk om als basis te dienen voor afgewo-
gen beleidskeuzes en politieke beslissingen. Bovendien zou de regering De Onderzoeksraad voor 
Veiligheid kunnen verzoeken om een onderzoek te doen naar de gevolgen van het afsteken 
van het consumentenvuurwerk in Nederland. Vanzelfsprekend moeten hier de nodige gel-
den voor vrijgemaakt worden. De aspecten waarover onderzoek gedaan kan worden zijn: 
milieu, gezondheid van mensen, gezondheid van dieren, geweld en vernieling, vergelijking 
met andere grootschalige evenementen, jaarwisselingen en vuurwerk in de rest van Europa 
en daarbuiten, alternatieve nieuwjaarsvieringen, milieuvriendelijk vuurwerk, draagvlak voor 
professionele vuurwerkshow, veiligheid, kosten.

Milieu
Internationaal gezien wordt aan milieuproblemen en duurzaamheid steeds meer aandacht 
besteed. Een onderzoek is nodig naar de schadelijke gevolgen van het afsteken van vuurwerk 
voor het milieu. Voor een deel kan gebruik gemaakt worden van bestaande onderzoeksge-
gevens. Het eff ect van (winterse) weersomstandigheden en smogvorming door vuurwerk 
vraagt nader onderzoek.

Gezondheid van mensen
Er is onderzoek nodig naar de gevolgen van het afsteken van vuurwerk, zoals oogletsel, long-
aandoeningen (door fi jn stof), gehoorbeschadiging en psychische schade. Het is nodig dat 
meer onderzoek wordt gedaan naar de schadelijke (gezondheids)eff ecten van luchtverontrei-
niging en smogvorming als gevolg van het afsteken van vuurwerk bij verschillende weersom-
standigheden.
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Gezondheid van dieren
De bewustwording van het respect voor dieren in de samenleving groeit. Dit blijkt uit de 
vele acties tegen dierenleed. Voor zover ons bekend, is er geen onderzoek gedaan naar fysieke 
klachten en gedragsverandering bij dieren tengevolge van het afsteken van vuurwerk. 

Geweld en vernieling
Gedragswetenschappelijk onderzoek naar de gedragingen van geweldplegers en vernielers 
tijdens de jaarwisseling vinden we nodig. Wat is de oorzaak dat er extreem geweld en zo veel 
vernielingen plaatsvinden? 

Vergelijking met andere evenementen
Verschillende grote evenementen zouden in een onderzoek vergeleken kunnen worden. Bij 
carnaval doen zich bijvoorbeeld zelden ongeregeldheden voor in tegenstelling tot de nieuw-
jaarsviering, terwijl alcoholgebruik bij beide vieringen een grote rol speelt.

Brandstichting in scholen
Onderzoek is gewenst naar de economische en maatschappelijke gevolgen van brandstichting 
in 22 scholen  

Jaarwisseling en vuurwerk in de rest van Europa en daarbuiten 
Onderzoek zou kunnen worden gedaan naar de manieren waarop jaarwisselingen in andere 
landen van Europa en daarbuiten gevierd worden.

Alternatieve nieuwjaarsvieringen
Onderzoek lijkt zinvol naar alternatieve nieuwjaarsvieringen, professionele vuurwerk-, laser- 
en lichtshows, de haalbaarheid daarvan en het draagvlak ervoor onder de bevolking .

Milieuvriendelijk vuurwerk
Onderzoek kan plaatsvinden naar de ontwikkeling van milieuvriendelijk en gezondheidsvei-
lig vuurwerk.

Draagvlak voor professionele vuurwerkshows
Onderzoek zou gedaan kunnen worden onder de Nederlandse bevolking om uit te vinden 
of er voldoende draagvlak bestaat om het consumentenvuurwerk te vervangen door (milieu-
vriendelijke) professionele vuurwerkshows en laser- en lichtshows bij de jaarwisseling. Door 
naast het consumentenvuurwerk professionele vuurwerkshows bij de jaarwisseling in de ko-
mende jaren te organiseren zou gekeken kunnen worden hoeveel mensen hierop afkomen.
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Veiligheid
We stellen voor de Onderzoeksraad voor Veiligheid een onderzoek te laten doen naar de 
veiligheid van de bevolking bij het afsteken van het consumentenvuurwerk in Nederland. De 
Onderzoeksraad is uitgerust voor deze taak omdat het een zelfstandig bestuursorgaan is dat 
onafhankelijk onderzoek doet naar oorzaken en gevolgen van rampen, zware ongevallen en 
incidenten op een breed werkgebied. 

Kosten
Onderzoek is nodig naar de directe en indirecte kosten die het gevolg zijn van het afste-
ken van consumentenvuurwerk en de nieuwjaarsviering. Hoeveel kost de jaarwisseling elke 
Nederlander? Te denken valt aan het berekenen van de kosten van de schade aan het milieu, 
de gezondheidszorg, letsel en psychische schade, geweldsdelicten, hulpverleningsdiensten, 
brandstichtingen van auto’s, huizen en scholen, vernielingen, politie, brandweer, advocatuur, 
verzekeringen, justitie en rechterlijke macht in verband met aanhoudingen, voorlichtings-
campagnes, opruiming van afval en onderzoeken en trainingen van de politie.

Veiligheidsmaatregelen

Veiligheidscontroles op vuurwerk
Er dient ook meer zorg besteed te worden aan de veiligheid van het vuurwerk zelf door con-
troles uit te voeren in winkels en vuurwerkbedrijven, bij de import en het vervoer en in de 
opslagplaatsen. Veiligheidsmaatregelen op lange termijn om onveilig vuurwerk uit de handel 
te halen zijn nodig bij zowel legaal als illegaal vuurwerk. Het hele jaar door is er controle 
nodig om dit te bereiken. 

Snelrecht bij geweldsdelicten bij de jaarwisseling
Om de handel in en gebruik van illegaal vuurwerk te ontmoedigen zou er snelrecht moeten 
worden toegepast en er zou strenger gestraft moeten worden.
Het toepassen van snelrecht om het grote aantal geweldsdelicten tegen professionele hulpver-
leners aan te pakken moet gefaciliteerd worden. 

Extra personeel brandweer, politie, medische hulpverlening bij de jaarwisse-
ling
In verband met de ongeregeldheden die verwacht worden bij de jaarwisseling dient extra 
personeel van de brandweer, politie en medische hulpverlening aanwezig te zijn. 

Steun van de Koninklijke Marechaussee, het leger of het korps mariniers bij de 
jaarwisseling. 
Waar nodig zou de Koninklijke Marechaussee, het leger of het korps mariniers ingezet kun-
nen worden om de brandweer, hulpverleners en de politie bij te staan in het handhaven van 
de orde. Het is niet ongewoon dat de politie de hulp en bijstand inroept van Defensie. Op 
grond van de Politiewet en de Wet op de Krijgsmacht kan een beroep gedaan worden door 
gemeenten om bijstand van deze instellingen.
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Alternatieven voor de viering van oud en nieuw
Bij het ontwikkelen van een nieuwe traditie voor de viering van de jaarwisseling denken we 
aan de oprichting van denktanks, het uitschrijven van prijsvragen en gesponsorde feesten, het 
creëren van platforms en het mogelijk maken van initiatieven.

Denktanks
Het oprichten van denktanks in gemeenten bevelen wij van harte aan. Een denktank is een 
brainstormgroep, die gevormd wordt door gemotiveerde mensen uit de samenleving. We 
gaan ervan uit dat in elke gemeente inwoners gemotiveerd kunnen worden om mee te den-
ken om op een andere en geweldloze wijze oud en nieuw te vieren. 

Prijsvragen
Gemeentebesturen zouden in samenwerking met een gemeentelijke denktank prijsvragen 
kunnen uitschrijven om vooral jongeren enthousiast te maken om ideeën te bedenken. Leuke 
en creatieve voorstellen voor een bijzonder nieuwjaarsfeest – in het bijzonder gedaan door 
jongeren – zouden voorgelegd kunnen worden aan een denktank.

Gesponsorde nieuwjaarsfeesten
Gemeenten zouden dergelijke nieuwjaarsfeesten gratis toegankelijk kunnen maken en orga-
niseren. Het bedrijfsleven zou gestimuleerd kunnen worden om door sponsoring ook fi nanci-
eel bij te dragen. Vanwege de onvoorspelbaarheid van de weersomstandigheden in de winter 
kan een ‘slecht weerprogramma’ gemaakt worden.

Informatievoorziening door de regering, gemeenten en 
media 

Website vuurwerk
Door de regering zou een website over het fenomeen vuurwerk geopend en bijgehouden kun-
nen worden, waarbij actuele bijdragen gegeven worden door de ministeries van Veiligheid, 
Ruimtelijke Ordening en Milieu, Binnenlandse Zaken en Justitie waarop de bevolking direct 
kan reageren. Op deze website kan een forum komen waarmee ‘gechat’ kan worden.

Informatievoorziening en voorlichting via de media
We stellen voor dat de Nederlandse regering en de Gemeenten de taak op zich nemen toe-
gankelijke informatie over alle aspecten van vuurwerk via internet, televisie, radio, dag- en 
weekbladen en pamfl etten te verspreiden. 
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Overige aanbevelingen

Invoering pasjessysteem bij aanschaf consumentenvuurwerk
Volgens art. 2.3.3. van het Vuurwerkbesluit is het ‘verboden per levering meer dan tien ki-
logram consumentenvuurwerk aan een particulier ter beschikking te stellen.’ De controle 
vindt momenteel plaats door de winkelier: niet de kopende particulier maar de verkopende 
winkelier is verantwoordelijk voor het verkoopproces. Er is echter geen enkele controle wat 
de koper/consument uiteindelijk in totaliteit aanschaft en opslaat in zijn of haar woning. Dit 
kan leiden tot zeer gevaarlijke situaties. Om dit enigszins onder controle te krijgen wordt 
aanbevolen een landelijk pasjessysteem in het leven te roepen waarbij centraal gemeld moet 
worden wat elke consument waar en wanneer heeft aangeschaft! Dit betekent dat er een ge-
automatiseerd informatiesysteem moet worden ontwikkeld, zowel op landelijk als Europees 
niveau. 

‘IJsfonteinen’ laten vallen onder het Vuurwerkbesluit
De ‘ijsfonteinen’ die veelal verkrijgbaar zijn op de snoepafdelingen bij supermarkten, moeten 
onder het Vuurwerkbesluit gaan vallen. Deze zijn vaak gedurende het gehele jaar verkrijg-
baar. 
Het is door samenvoeging van meerdere van deze exemplaren van dit zogenaamde ‘fop- en 
schertsvuurwerk’ mogelijk om echt vuurwerk te maken. Op internet worden daartoe zelfs 
instructiefi lms aangeboden.

Stimulering milieuvriendelijk vuurwerk door btw-verlaging van 19% naar 6%
De btw op consumentenvuurwerk bedraagt op dit moment het hoge tarief van 19%. De over-
heid zou deze inkomsten kunnen besteden aan het ondersteunen van Nederlandse vuurwerk-
producenten bij het ontwikkelen van milieuvriendelijk vuurwerk voor professionele shows. 
Voor deze vuurwerkshows valt het te overwegen het btw-tarief te verlagen naar het tarief van 
6%. Vuurwerk dat in China wordt geproduceerd zal, ná de genoemde overgangsperiode van 
drie jaar, alléén geïmporteerd mogen worden als aan de strenge eisen van milieuvriendelijk-
heid en gezondheidsveiligheid wordt voldaan. 

Referendum Consumentenvuurwerk
Volgens een brief van de regering aan de Tweede Kamer van 2 juli 2008 blijkt, dat ‘ongeveer 
de helft van de Nederlanders vindt dat het afsteken van consumentenvuurwerk moet worden 
verboden, maar dat 45% beslist geen afsteekverbod op consumentenvuurwerk wil. Het kabi-
net is van mening dat het afsteken van consumentenvuurwerk niet verboden moet worden.’ 
Gelet op het feit er verdeeldheid bestaat onder de Nederlandse bevolking zou een referendum 
over dit onderwerp democratisch zijn.
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Benut de voetbalstadions voor oud en nieuw
De viering van oud en nieuw wordt overschaduwd door buitensporig veel vernielingen en 
geweldplegingen. Om vooral relschoppers van de straat te houden, zouden bijvoorbeeld 
de leegstaande overdekte voetbalstadions benut kunnen worden voor spetterende oud-en-
nieuwvieringen. 

Nederland zou het initiatief kunnen nemen voor een algeheel verbod op consu-
mentenvuurwerk in Europa.

DE ZEVENKLAPPER
Vuurwerk

kost de belastingbetaler al met al circa 1 miljard euro per jaar, in 1 nacht;• 
leidt jaarlijks tot enkele doden en vele gewonden;• 
belast het milieu en de atmosfeer met fi jn stof en andere giftige stoff en;• 
stelt politie en brandweer voor grote problemen en gevaren;• 
blijkt levensgevaarlijk, zowel in de illegale als de legale varianten;• 
blijkt in strijd met de Nederlandse Grondwet en Europese grondrechten; • 
zou in een milieuvriendelijke variant beschikbaar moeten komen;• 
staat wereldwijd ter discussie (zie o.m. www.stop-fi reworks.org en www.• 
preventblindness.org )
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Leeuwarden,  november 2008

Boekpresentatie Vuurwerk Nieuwspoort:
Waarom verknallen we onze jaarwisseling?

Geachte heer / mevrouw

Hierbij willen we u van harte uitnodigen voor de presentatie van ons spectaculaire ‘vuurwerkpakket’ met drie 
bijzondere boeken in:

Perscentrum Nieuwspoort Op: 
Lange Poten 10  Maandag 8 december
2511 CL Den Haag  Van 13.00-15.00 uur

Programma:
12.45 - 13.15 uur  Inloop en welkom door Wim Eilering van ‘Debatcompany’
13.15 uur  Toespraak Paul Steverink, voorzitter Stichting ‘Comité Staakt het Vuren’
13.20 uur Presentatie: ‘Eén miljard verknallen’ door drs. Benn Bergmann, econoom
13.35 uur Toespraken drs. Johan Meijering en Mr.drs. Johan van Wijk, auteurs
13.45 uur Presentatie eerste exemplaar ‘Vuurwerkpakket’
13.50 uur Toespraak  
14.00 – 15.00 uur Persconferentie

Ieder jaar opnieuw wordt er voor miljoenen euro’s aan vuurwerk verknald, met alle gevolgen van dien voor 
het milieu en de gezondheid. Vandalisme, brandschade, vuurwerkslachtoff ers, het lijkt er allemaal gewoon bij 
te horen. Johan Meijering, Paul Steverink en Johan van Wijk denken daar heel anders over. Samen hebben ze de 
stichting ‘Staakt het Vuren’ opgericht, met als doel bewustwording, om mensen wakker te schudden. Het is geen 
actiegroep die het vuurwerk zonder onderbouwing af wil schaff en. De schrijvers komen met de kale feiten en 
cijfers en doen op basis daarvan concrete aanbevelingen richting diverse overheden en betrokken instanties (politie, 
brandweer en zorginstellingen). Deze conclusies verschillen substantieel van die uit een vervolgonderzoek van de 
Politieacademie en ‘Een prettige jaarwisseling’ het onderzoeksrapport van de Commissie Overlast Jaarwisseling, 
onder voorzitterschap van Thom de Graaf.

U i t n o d i g i n gU i t n o d i g i n g
U I T G E V E R I J

Elikser

ZEVENKLAPPER

vuurwerk
- kost de belastingbetaler al met al circa 1 miljard euro per jaar, in 1 nacht;
- leidt jaarlijks tot enkele doden en vele gewonden;
- belast het milieu en de atmosfeer met fi jn stof en andere giftige stoff en;
- stelt politie en brandweer voor grote problemen en dito gevaren;
- blijkt levensgevaarlijk, zowel in de illegale als de legale varianten;
- blijkt in strijd met de Nederlandse grondwet en Europese grondrechten; 
- zou in een milieuvriendelijke variant beschikbaar moeten komen;
- staat wereldwijd ter discussie
 (zie o.m. www.stop-fi reworks.org en www.preventblindness.org )
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Actuele ontwikkelingen:
Visie Kabinet Balkenende IV: (brief aan de Tweede Kamer op 2 juli 2008): “Uit onderzoek blijkt weliswaar • 
dat ongeveer de helft van de Nederlanders vindt dat het afsteken van consumentenvuurwerk verboden moet 
worden, maar dat 45 procent beslist geen afsteekverbod wil. Het kabinet is van mening dat het afsteken van 
consumentenvuurwerk niet verboden moet worden.”

In België hebben onlangs de Vlaamse gemeenten Balen, Dessel en Mol besloten het consumentenvuurwerk in • 
hun gemeenten te verbieden. 

Onder auspiciën van de stichting verschijnen nu, vlak voor de jaarwisseling, drie boeken tegelijk die het onderwerp 
vuurwerk uit drie invalshoeken belichten. In de boeken zullen onder meer aan de orde komen: milieu- en 
letselschade, geweldsdelicten, brandstichtingen, de kosten en de schade van de vuurwerkhandel, de geldverspilling, 
de problemen bij zowel de productie, regels en wetgeving, opslag, vervoer, verpakking, de kwaliteit van legaal 
vuurwerk, de handel in illegaal vuurwerk en misdaad. 

“Vuurwerk – Dagboek van een ruststoker” is een dagboek waarin Johan Meijering verslag doet van een jaar van 
onderzoek en strijd om een vuurwerkvrije jaarwisseling te bevorderen

“Explosief Vuurwerk – Feiten liegen niet” is een feitenboek van Johan Meijering. Een gedetailleerd naslagwerk over 
de echte feiten en cijfers met betrekking tot legaal en illegaal vuurwerk.

“Verwoestend Vuurwerk” is een spannende en tegelijkertijd hilarische roman van Johan van Wijk waarin 
verschillende mensen fi gureren die bij productie, opslag, handel en strijd tegen vuurwerk betrokken zijn.

Kortom, een vuurwerkpakket met echte knallers! 

Over de initiatiefnemer:
Johan Meijering studeerde sociale wetenschappen aan de Rijksuniversiteit van Groningen. 
Hij begon zijn carrière als (hoofd)agent bij de gemeentepolitie en werkte later als 
maatschappelijk werker en sociale wetenschapper bij diverse gemeentelijke overheden. Al 
van jongs af startte hij veel initiatieven op het terrein van woon- en leefmilieu. Zo heeft hij 
gepoogd het vervalsen van kunst en het verhandelen van valse kunst aan banden te leggen. 
Hij is een bevlogen man, die op idealistische en onorthodoxe wijze staat voor zijn idealen. 
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STICHTING STAAKT HET  VUREN

Nieuwsbrief 1, 1 december 2008

De Stichting Staakt het Vuren stelt zich ten doel een bijdrage te leveren aan het vervangen van het af-
steken van consumentenvuurwerk door milieuvriendelijk, veilig, professioneel vuurwerk- en lasershows. 
Zou dit een nieuwe weg kunnen zijn, die voor de meerderheid van de Nederlandse bevolking een veilig 
alternatief biedt? 

Gevolgen van de jaarwisseling 2007/2008
Ieder jaar opnieuw wordt er in Nederland voor een vermogen aan vuurwerk verknald, met 
ernstige gevolgen voor de gezondheid van mensen, dieren en het milieu. In het onderzoeks-
rapport van de Politie Academie naar de jaarwisseling 2007/2008 staat, dat de jaarlijks 
terugkerende nieuwjaarsviering het grootste Nederlandse evenement is en daarmee tegelij-
kertijd ook het grootste risico-evenement. Volgens een ruwe schatting zijn de kosten van de 
directe en indirecte schade als gevolg van de jaarwisseling  2007/2008 één miljard euro.( 
€1000,000,000). Er vielen 1.100 geregistreerde gewonden en er werden 1.500 aanhoudin-
gen verricht. Met vuurwerk als wapen werd brand gesticht in 22 scholen, in huizen, auto’s en 
bomen. Er werden honderden bushokjes, duizenden afvalcontainers, talrijke verkeersborden 
en lantaarnpalen vernield. In Den Haag alleen al rukte de brandweer 800 keer uit. Er werd 
ook buitensporig geweld gepleegd tegen hulpverleners, politie en tussen mensen onder elkaar. 
Jaarlijks vallen er 1 á 2 dodelijke slachtoff ers. Daarnaast melden oogartsen dat de laatste jaren 
600 jongeren en kinderen ernstig oogletsel hebben opgelopen bij het kijken naar het afsteken 
van vuurwerk. Ook de hoeveelheid fi jn stof in de vroege morgen van 1 januari 2008 was vele 
malen hoger dan de toegestane 50 microgram per kubieke meter. De maximale uurgemid-
delde concentratie in stedelijke gebieden bij de jaarwisseling 2007/2008 was 962 microgram 
per kubieke meter. Ook overtroff en de meeste knallen de pijngrens van het gehoor, waarbij 
een knal van ongeveer 140 decibel blijvende gehoorschade veroorzaakt.

Wat willen de Nederlanders?
Gebleken is, dat veel Nederlanders ernstig bezorgd zijn over de ontwikkelingen bij de vie-
ring van Oud en Nieuw.Veiligheid en gezondheid voor iedere Nederlander kan niet worden 
gewaarborgd. Uit onderzoek blijkt dat ongeveer 50% van de bevolking geen consumenten 
vuurwerk meer wil. Is hier dan niet de vraag gerechtvaardigd wat de bevolking dan wél 
wil?
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Politieke discussie
Er is door de Nederlandse regering en de Tweede Kamer gediscussieerd over diverse opties 
over het afsteken van consumentenvuurwerk:

Een algeheel verbod van het consumentenvuurwerk; A. 
De aanvangstijd van het afsteken van consumentenvuurwerk op 31 december verzetten B. 
van 10.00 naar 22.00 uur;
Uitsluitend professioneel vuurwerk afsteken bij vuurwerkevenementen die door de over-C. 
heid worden georganiseerd; 

Ontstaan van de Stichting
Het voormalige Comité Staakt Het Vuren begon haar activiteiten in november 2007 en ver-
zond en verspreidde ongeveer 1.000 brieven aan ondermeer alle gemeenten in Nederland, 
alle leden van de Eerste en Tweede Kamer, alle Ministeries en de grote medefi nancierings-
organisaties. Er kwamen meer dan 300 reacties binnen. Een spontane actie van het bestuur 
van de Stichting in Groningen in december 2007 om vuurwerkgeld dat verknald wordt te 
besteden aan projecten in Afrika bracht in korte tijd  5.470 euro op. Op 6 augustus 2008 
is bij notariële acte de stichting Staakt het Vuren opgericht. Direct ná deze oprichting heeft 
het bestuur van de stichting 68 ambassades/consulaten uit de hele wereld om informatie 
gevraagd over het afsteken van vuurwerk in deze landen en de wijze waarop Oud en Nieuw 
wordt gevierd. Aan 100 koepelorganisaties is gevraagd om suggesties voor het symposium. 
Universiteiten en hogescholen worden gevraagd om onderzoeksprojecten op te starten over 
deelgebieden die te maken hebben met het vuurwerk. Een aantal thema’s met onderzoeks-
vragen is opgesteld.

Activiteiten van de Stichting (1):
                                                             
 Symposium ‘Staakt Het Vuren. Waarom één miljard verknallen?’
in Cultuurcentrum ‘De Oosterpoort’, Groningen, op woensdag 10 december van 
14.00 tot 17.00 uur. Op loopafstand van het Centraal Station. Garage aanwezig.

Naar aanleiding van de ongeregeldheden van de jaarwisseling 2007/2008  heeft het bestuur 
van de Stichting Staakt Het Vuren besloten een symposium te organiseren over de wijze van 
nieuwjaarsviering, het consumentenvuurwerk en het ontwikkelen van milieuvriendelijk en 
veilig vuurwerk voor professionele vuurwerk- en lasershows. Het ligt in de bedoeling van het 
bestuur dit symposium elk jaar in december in Groningen te organiseren. 
De volgende sprekers zijn uitgenodigd:                                                                
     

Prof. dr. ir. Clemens Mensink van het Vlaams Instituut Technologisch Onderzoek • 
(VITO) spreekt over de schadelijke gevolgen van vuurwerk voor het milieu.
Drs. Benn Bergman, econoom, geeft antwoord op de vraag: “Wat heeft het afsteken • 
van vuurwerk bij de jaarwisseling 2007/2008 de Nederlanders gekost?” 
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Drs. B.A.E. Van der Pol van het Universitair Medisch Centrum Groningen spreekt      • 
over de 600 jongeren en kinderen die de laatste jaren ernstige oogletsels hebben 
opgelopen bij het kijken naar het afsteken van vuurwerk .
Een verpleegkundige van de Spoed Eisende Hulp vertelt over haar ervaringen met • 
gewonden als gevolg van het afsteken van vuurwerk tijdens de jaarwisseling.  
De heer Gerrit Wagenvoort van de Vuurwerkbranche spreekt over de belangen van • 
de Vuurwerkbranche voor consumentenvuurwerk en vuurwerkevenementenen.
Mevrouw Evelien Arler-Marijn. Zij heeft een bedrijf in tentenverhuur en houdt haar • 
zaak draaiende door s’winters consumentenvuurwerk te verkopen, een situatie waarin 
velen zitten. Zij spreekt namens de Winkeliers.
Drs. Johan Meijering auteur van 2 boeken:Vuurwerk. ‘• Dagboek van een ruststoker’  en 
Explosief Vuurwerk. ‘Feiten liegen niet’ 

Wij hebben uitnodigingen gestuurd naar: de gemeentebesturen en gemeenteraden, de col-
leges van Gedeputeerde Staten en Provinciale Staten van elke provincie, de Ministeries en 
de leden van de Eerste, Tweede en Derde Kamer, politieke partijen en haar jongerenorga-
nisaties, onderwijs instellingen, universiteiten en hoge scholen, specialisten op gebied van 
geluid, gezondheidszorg (long, oog en oorartsen en Speciale Hulpverlenende Artsen), de 
brandweer, dierenzorgverlening, politie en psychische zorgverlening, onderzoeksteams zoals 
de Onderzoekscommissie Veiligheid Verkeer en de Politieacademie, het COT (Instituut voor 
Veiligheids- en Crisismanagement), leden van de Taskforce Jaarwisselingen, de Stichting 
Consument en Veiligheid, Bureau Halt, diverse jongerenorganisaties, de verzekeringsbranche, 
de ‘Denktank’ van de Congregatie van de Fraters van Utrecht en de Vuurwerkbranche. 

Activiteiten van de Stichting (2):
                                                          

Drie boeken 
Er worden drie verschillende boeken uitgegeven over de gevolgen van het afsteken van 
consumentenvuurwerk tijdens de jaarwisselingen, onder auspiciën van de Stichting.
 
Deze  boeken met de titels:‘Vuurwerk. Dagboek van een ruststoker’, en  ‘Explosief 
Vuurwerk. Feiten liegen niet’ en ‘Verwoestend Vuurwerk’, een roman, wor-
den gepresenteerd op maandag 8 december 2008 van 13.00-15.00 uur in het 
Internationaal Perscentrum Nieuwspoort in Den Haag. Na de presentatie zal er 
aansluitend een persconferentie worden gegeven. 

Realisatie van de drie boeken: Uitgeverij Elikser in Leeuwarden. In de boeken zullen 
onder meer aan de orde komen: milieu-en letselschade, geweldsdelicten, brandstichtingen, 
de kosten en de schade van de vuurwerkhandel, de geldverspilling, de problemen bij zowel 
de productie, regels en wetgeving, opslag, vervoer, verpakking, de kwaliteit van legaal vuur-
werk, de handel in illegaal vuurwerk en misdaad. De schrijver ziet het gebruik van consu-
mentenvuurwerk als katalysator van de problemen die zich bij de jaarwisseling voordoen. Hij 
komt tot de conclusie dat er verandering nodig is en geeft mogelijke oplossingen en ideeën. 
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Onderzoek naar milieuvriendelijk vuurwerk
De Stichting steunt een onderzoeker die bezig is op kleine schaal milieuvriendelijk vuurwerk 
te ontwikkelen. Dit sluit aan bij de universiteiten van München en Wenen die onderzoek doen 
naar ‘Eco-Friendly Pyrotechnics’ waarover is gepubliceerd in het tijdschrift Angewandte 
Chemie en waarover een persbericht is verschenen in Duitsland.  

Nederlandse Grondwet en Europese Unie
Aangezien bij de jaarwisseling de veiligheid en gezondheid voor iedere Nederlander niet 
kan worden gewaarborgd verwijzen we naar de volgende grondrechten van de Nederlandse 
Grondwet. Artikel 6 lid 2: de wet kan ter zake van de uitoefening van dit recht buiten ge-
bouwen en besloten plaatsen regels stellen ter bescherming van de gezondheid, in het belang 
van het verkeer en ter bestrijding of voorkoming van wanordelijkheden. Artikel 21: de zorg 
van de overheid is gericht op de bewoonbaarheid van het land en de bescherming en verbete-
ring van het leefmilieu. Artikel 22 lid 11: de overheid treft maatregelen ter bevordering van 
de volksgezondheid. In Europees verband zet de Europese Unie zich onder meer in voor de 
duurzame ontwikkeling van Europa, op basis van onder meer een hoog niveau van bescher-
ming en verbetering van de kwaliteit van het milieu.

Op zoek naar verandering
We zijn als bestuur van de Stichting op zoek naar verandering en zijn er van overtuigd dat dit 
mogelijk is. Wie had het voor mogelijk gehouden dat er in Nederland een rookverbod in de 
werksituatie zou komen? *En in Australië bijvoorbeeld mogen inwoners sinds 1987 geen con-
sumentenvuurwerk meer kopen dankzij de actie gevoerd door oogartsen. Nu worden er al-
leen professionele vuurwerkshows en lasershows georganiseerd. * In 5 Staten van Amerika,                                                             
met name Delaware, Massachusetts, New Jersey, New York en Rhode Island is het verboden consu-
mentenvuurwerk af te steken. * De organisatie Prevent Blindness America ondersteunt het ver-
bod op de invoer en verkoop van alle vuurwerk behalve het vuurwerk dat gebruikt wordt bij 
professionele vuurwerkshows die afgestoken worden door professionals die een vergunning 
hebben. In Europa wordt heel verschillend gedacht. * In Ierland is het afsteken van consumen-
tenvuurwerk verboden. * De drie Vlaamse Gemeentes Balen, Dessel en Mol hebben het afsteken 
van vuurwerk bij de jaarwisseling 2008/2009 verboden.* Op wereldniveau wil de beweging 
Stop fi reworks hetzelfde. * In Nederland, waar ongeveer 50% van de bevolking geen consumen-
tenvuurwerk meer wil, zien veel mensen de ellende van het vuurwerkgebruik, zij worden 
hierdoor bewogen en zoeken naar een gelegenheid om in actie te komen. Het bestuur van de 
Stichting Staakt het Vuren wil hier graag aan meewerken.. 
Voor meer informatie bezoek onze website: www.staakthetvuren.com
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